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\\\ PIASECZNO

W piątek w całej Polsce 
odbędzie się strajk nauczycieli 
przeciwko reformie oświaty. 
W naszym powiecie strajkują 
placówki w Piasecznie, Górze 
Kalwarii oraz Konstancinie-
Jeziornie. Które?

N auczyciele będą strajkować prze-
ciwko wprowadzeniu reformy 

oświaty przez Minister Edukacji Naro-
dowej Annę Zalewską. Reforma zakłada 
wygaszanie gimnazjów, a od września 
br. przywrócenie 8-letnich szkół pod-

stawowych, 4-letnich liceów i 5-letnich 
techników, natomiast w miejsce szkół 
zawodowych mają powstać dwustop-
niowe szkoły branżowe.

Związek Nauczycielstwa Polskie-
go chce strajkiem zatrzymać reformę. 
ZNP uważa bowiem, że wprowadzi ona 
ogromny chaos w funkcjonowanie pol-
skiego systemu oświaty.

Na terenie Gminy Piaseczno do 
strajku przystąpiły: przedszkola nr 4, 
nr 8, nr 10 i nr 11 na terenie Piaseczna, 
Gimnazjum nr 2, SP nr 2, SP nr 5, ZSP 
w Piasecznie (szkoła w Gołkowie), ZSP 
w Zalesiu Górnym, ZSP w Józefosławiu, 
ZSP w Złotokłosie oraz ZSP w Chylicach.

Czy w przyszłości mieszkańcy będą dojeżdżać do stolicy tramwajem?

Szkoła w Gołkowie przystąpi do strajku

Tramwajem 
do Konstancina?

Strajk 
oświaty 
w piątek

DODATEK DODATEK

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

dokończenie na str. 3

czytaj na str. 3
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AKTuALNOŚCI

\\\ GÓRA KALWARIA

Wygląda na to, że w końcu bez 
przeszkód uda się zrealizować 
przez wielu wyczekiwany 
projekt obywatelski.

T emat utworzenia na rynku miej-
skim cieszącej oko mieszkańców 

fontanny przewija się już od wielu lat, 
jednakże od początku pomysł ten na-
potykał na swojej drodze różne prze-
szkody. W grudniu 2011 roku władze 
gminy zakomunikowały mieszkańcom, 
iż skoro podobny obiekt znajduje się w 
pobliskim Piasecznie, to w Górze Kal-

warii nie powinno tworzyć się tego sa-
mego. Trzy lata później projekt budowy 
fontanny został zgłoszony do budżetu 
obywatelskiego przez Stowarzyszenie 
Nowa Kalwaria, jednakże nawet nie 
poddano go pod głosowanie, ponieważ 
nie przewidywała tego koncepcja prze-
budowy rynku. Dopiero głosowanie z 
października minionego roku dało na-
dzieję, że tym razem nic nie stanie na 
przeszkodzie ku realizacji wyczekiwa-
nej przez wielu mieszkańców inwesty-
cji. W czwartej edycji budżetu obywa-
telskiego projekt modyfikacji koncepcji 
przebudowy placu w centrum miasta w 
celu uwzględnienia budowy fontanny 

na rynku poparło 237 osób (najwięcej 
głosów spośród wszystkich projektów).

Już niedługo ruszą konsultacje w 
sprawie zagospodarowania rynku 
miejskiego w Górze Kalwarii. Za mo-
dernizację projektu z 2011 roku od-
powiadać będzie ta sama firma, która 
projektowała skwer – Rysy Architekci. 
Koszt jego zmiany powinien wynieść 
w zaokrągleniu 54 tysiące złotych. Sto-
warzyszenie Nowa Kalwaria zgłaszając 
wniosek do budżetu obywatelskiego, 
planowało, iż wyniesie on 70 tysięcy. 
Niebawem architekci przedstawią 
wstępną koncepcję, po czym uzgodnią 
ją z wnioskodawcami. Po konsultacjach 
ze stowarzyszeniem będą miały miejsce 
konsultacje z mieszkańcami.

– Będziemy pilnować terminów, 
aby nie powtórzyła się sytuacja z wi-
ślaną skarpą, gdzie wystąpiły blisko 
2-letnie opóźnienia. Najważniejsze, że 
udało nam się wstrzelić w oczekiwania 
mieszkańców, dlatego realizacja tego 
projektu będzie cieszyć szczególnie – 
powiedział nam Arkadiusz Strzyżewski, 
pomysłodawca zagospodarowania wi-
ślanej skarpy i prezes Stowarzyszenia 
Nowa Kalwaria.

To, kiedy projekt zostanie zrealizo-
wany, zależy od możliwości gminy Góra 
Kalwaria. Koszt całej rewitalizacji rynku 
i przylegających do niego ulic szacuje się 
na prawie 9 milionów złotych. Inwesty-
cja prawdopodobnie będzie realizowa-
na etapami.

– Zależy nam, aby to miejsce było 
ciekawie i funkcjonalnie zagospoda-
rowane, bo to centralny punkt miasta, 
wtedy jest szansa, że będzie to zarów-
no miejsce spotkań mieszkańców, jak i 
turystów. Trudno nam sobie wyobrazić 
centrum miasta bez fontann – mówi 
sekretarz Nowej Kalwarii Aleksandra 
Górecka.

Rafał Lipski

\\\ GÓRA KALWARIA

Najtańsza oferta przekracza 
kwotę, jaką chciała zapłacić 
gmina, o ponad 685 tysięcy 
złotych.

N a początku marca nastąpiło otwar-
cie ofert na budowę przedszkola w 

Baniosze. Przypomnijmy, że było to już 
drugie podejście gminy, ponieważ po-
przedni przetarg z grudnia 2016 roku 
został unieważniony ze względu na to, 
iż wszystkie oferty znacząco przekra-

czały kwotę, którą gmina chce przezna-
czyć na ten cel. Niestety kolejny raz nie 
przedstawiono oferty opiewającej na 
sumę, jakiej oczekiwali włodarze Góry 
Kalwarii.

Do przetargu na budowę partero-
wego przedszkola przy ulicy Kościel-
nej zgłosiło się tym razem sześć firm  
(o trzy więcej niż poprzednio). Naj-
droższa oferta wynosi ponad 3,5 milio- 
na złotych brutto, najtańsza zaś opie- 
wa w zaokrągleniu na 2 miliony 487 
tysięcy złotych. Oferta radomskiej Kor-
poracji Budowlanej DARCO, mimo iż  
jest najniższa, i tak znacząco przekra-
cza 1 milion 800 tysięcy złotych brutto, 
które gmina planowała wydać na tę in-
westycję.

Jakie będą dalsze kroki władz Gó-
ry Kalwarii – czy wyasygnuje większe 
pieniądze na ten cel, czy nie – okaże się 
zapewne podczas marcowej sesji rady 
miejskiej.

RL

\\\ PIASECZNO

Stolica naszego powiatu 
doczekała się w końcu Budżetu 
Obywatelskiego. Co to takiego, 
czemu warto wziąć w nim 
udział i na czym będzie to 
polegało w Piasecznie?

B udżet Obywatelski to chyba naj-
bardziej demokratyczny sposób 

wydawania publicznych pieniędzy. Nie 
decyduje rada miejska ani burmistrz. 
Projekty składają mieszkańcy, a o ich 
wyborze także decydują mieszkańcy. 
Podobnym założeniem kierują się fun-
dusze sołeckie, które od lat funkcjonują 
w Gminie Piaseczno.

Budżet Obywatelski wystartuje w 
maju. Od 8 maja do 11 czerwca będzie 
czas na zgłaszanie pomysłów, natomiast 
głosowanie odbywać się będzie od 1 
września do 1 października. Zwycięskie 

pomysły zostaną wpisane do budżetu 
Gminy na rok 2018.

Koszt realizacji projektu nie powi-
nien przekraczać 100 000 zł. Gmina 
przeznaczy na realizację BO 1 400 000 
zł. Należy pamiętać, że BO dotyczy tylko 
miasta Piaseczno, a nie całej gminy. W 
gminie funkcjonują wspomniane fundu-
sze sołeckie, na które gmina przeznacza 
ok. miliona złotych. W przeliczeniu na 
mieszkańca fundusze oraz BO to ok. 30 
zł na mieszkańca. Zatem w końcu miesz-
kańcy miasta nie będą pokrzywdzeni w 
stosunku do mieszkańców wsi. 

Co może zostać zrealizowane w ra-
mach BO? Wszystko, co spełni wymogi 
regulaminu oraz znajdzie zwolenników 
wśród innych mieszkańców, którzy na 
dany projekt zagłosują. Zgłaszać pro-
jekty oraz głosować można będzie przez 
Internet, ale także w sposób tradycyjny.

Joanna Grela

Konsultacje 
w sprawie fontanny

Znów 
za drogo

BO wreszcie!

Szkic uwzględniający fontannę na placu miejskim w Górze Kalwarii

Logo piaseczyńskiego Budżetu Obywatelskiego

\\\ P0WIAT NA SyGNALE

\\\ Policjanci zatrzymali 
33-letnią kobietę, pra- 
cownicę jednej z pia- 
seczyńskich drogerii, 
która od kilku tygodni 
podejrzewana była o 
kradzieże kosmetyków. 
Część skradzionego to- 
waru znaleziono w jej 

mieszkaniu. Wartość skradzionych 
przedmiotów oszacowano na 3 tys. zł. 
Grozi jej do 5 lat pozbawienia wolności.
\\\ Podczas patrolu policja wylegity- 
mowała jednego z przechodniów. 
Sprawdzając jego dane w systemie, 
policjanci odkryli, że w styczniu 2016 
roku sąd w Rydze wydał za nim Euro- 
pejski Nakaz Aresztowania.42-latek 

jest oskarżony o dokonanie na terenie 
Łotwy kilku kradzieży i włamań. Z infor-
macji zebranych przez piaseczyńskich 
funkcjonariuszy wynika, że ciąży na 
nim czteroletni wyrok pozbawienia 
wolności. Mężczyzna został zatrzymany.
\\\ Ze względu na wstrzymanie prac  
remontowych na linii kolejowej mię- 
dzy Warszawą a Radomiem na okres 
zimowy jedna z firm pozostawiła dwie 
koparko-ładowarki u podwykonawcy. 
Gdy zima odpuściła i wykonawca za- 
mierzał wrócić do pracy, okazało się,  
że u podwykonawcy nie ma sprzętu, 
którego wartość oszacowano na bli- 
sko 300 tys. zł. Dzięki systemom 
zabezpieczającym zamontowanym 
w maszynach udało się ustalić ich ak-
tualne miejsce. Koparko-ładowarki 
znajdowały się na terenie wojew-

ództwa świętokrzyskiego. Policjanci  
przedstawili zatrzymanemu 41-let-
niemu podwykonawcy łącznie cztery 
zarzuty.
\\\ W niedzielny wieczór oficer dyżur- 
ny komisariatu policji w Konstancinie 
-Jeziornie otrzymał informację od dys-
pozytora Państwowej Straży Pożarnej 
o prawdopodobnym podpaleniu łąk 
w okolicy Konstancina. Szybka reakcja 
funkcjonariuszy doprowadziła do za-
trzymania dwóch mężczyzn podejrze-
wanych o dokonanie tego czynu. To 
dwudziestolatkowie, mieszkańcy pow-
iatu piaseczyńskiego. W chwili zatrzy-
mania obaj byli pod wpływem alkoholu. 
Straży Pożarnej udało się ugasić ogień, 
nim ten się rozprzestrzenił, jednak  
w wyniku pożaru spłonęło ponad pół 
hektara łąk. 
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\\\ PRAŻMÓW

Nasz Czytelnik zwrócił się 
do nas z pytaniem, czemu 
na jednym, jego zdaniem, 
niebezpiecznym przejeździe 
kolejowym poza znakiem 
STOP nie ma żadnego innego 
ostrzeżenia. Odpowiadamy.

P rzez drogę wojewódzką 683, mię-
dzy Uwielinami a Gabryelinem, 

przebiega Towarowa Obwodnica War-
szawy, czyli dwutorowa linia z Łukowa 
do Skierniewic. Na skrzyżowaniu drogi 
z przejazdem stoi znak STOP oraz krzyż 
św. Andrzeja, mówiący o tym, że prze-
jazd jest wielotorowy (czyli że pociągu 
możemy się spodziewać nawet w jednej 
chwili z dwóch stron). Przez znakiem 
STOP, jak wiadomo, należy się bez-

względnie zatrzymać, ale jak również 
wiadomo – jest on w Polce permanen-
tnie ignorowany.

– Ja osobiście miałem już nie jedną 
niebezpieczną sytuację, gdzie w nocy nie 
widać pociągu – brak jest tam oświetle-
nia. 99% kierowców przejeżdża tamtę-
dy bez zatrzymania, nawet gdy pociąg 
jest już blisko – pisze do nas Czytelnik. 
– Była taka sytuacja, że pociąg jadący od 
strony Góry Kalwarii z dużym składem 
wagonów przejechał już przez przejazd, 
gdy nagle zza niego wyłonił się skład 
jadący w przeciwnym kierunku i tylko 
refleks kierującego przede mną autem 
pozwolił na uniknięcie tragedii – dodaje.

Zapytaliśmy więc PKP PLK SA, czy 
nie powinny się tam znaleźć choćby 
sygnalizatory.

– To, w jaki sposób zabezpieczo- 
ne jest dane skrzyżowanie drogi ko- 

lejowej z drogą dla samochodów, do-
kładnie określa rozporządzenie Mi- 
nistra Infrastruktury i Rozwoju z 30 
października 2015 roku. Czynnikiem 
decydującym jest częstotliwość ko- 
rzystania z przejazdu kolejowo-dro- 
gowego. A zatem im więcej samocho-
dów przekracza w danym miejscu li-
nie kolejową, tym wyższy system za- 
bezpieczeń: od znaków STOP, przez  
sygnalizatory, do rogatek – mówi nam 
Karol Jakubowski, rzecznik prasowy 
PKP PLK.

A więc brak sygnalizatorów nie 
oznacza, że przejazd jest bezpieczny, a 
to czy stanie tam coś więcej niż znaki na-
kazujące zatrzymanie się i informujące 
o przejeździe, zależy tylko od ruchliwo-
ści na drodze. 

– Do wypadków na przejazdach ko-
lejowo-drogowych dochodzi najczęściej 
wtedy, kiedy kierowcy lekceważą znaki, 
włączoną sygnalizacje i opuszczone ro-
gatki. Jak się okazuje, są tacy kierowcy, 
dla których poziom zabezpieczenia nie 
jest istotny, którzy lekceważą zasady 
ruchu drogowego i zasady bezpieczeń-
stwa. 98% wszystkich wypadków na 
przejazdach kolejowo-drogowych jest 
spowodowanych nieodpowiednim 
zachowaniem kierowców – tłumaczy 
Karol Jakubowski. – Do tych, którzy lek-
ceważą przepisy, kierujemy kampanię 
Bezpieczny Przejazd – Szlaban na ryzy-
ko! – dodaje.

Joanna Grela

AKTuALNOŚCI

Przejazd między Uwielinami a Gabryelinem

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

Czy w przyszłości  
do uzdrowiska będzie można 
dojechać za pomocą 
komunikacji tramwajowej?

L icząca 18 kilometrów długości pla-
nowana linia tramwajowa z Woli na 

Wilanów połączy ze sobą kilka dzielnic 
Warszawy.

Budowa składać się będzie z sześciu 
etapów – odcinka od ulicy Kasprzaka 
do Dworca Zachodniego, tunelu pod-
ziemnego pod Dworcem Zachodnim, 
torowiska wzdłuż Pola Mokotowskiego, 
odcinka Pole Mokotowskie-Św. Bonifa-
cego, odcinka wilanowskiego oraz pętli 
na Muranowie. Budowa ma ruszyć w 
2019 roku.

Na Wilanowie trasa będzie się koń- 
czyła przed powstającą Południową 
Obwodnicą Warszawy, ale projekt bę-
dzie przewidywał możliwe przedłu-
żenie trasy w przyszłości. Wobec tego 
mieszkańcy gminy Konstancin-Jeziorna 
zastanawiają się, czy istnieje możliwość, 
by trasa tramwajowa ciągnęła się aż do 
uzdrowiska

– Zgodnie z obowiązującym pla- 
nem zagospodarowania przestrzen-
nego województwa mazowieckiego, 

dokument ten dopuszcza możliwość 
budowy trasy tramwajowej do Kon-
stancina-Jeziorny – informuje nas Ewa 
Rogala rzecznik prasowy Tramwajów 
Warszawskich.

Program rozwoju i modernizacji 
technologicznej transportu szynowego 
w województwie mazowieckim prze-
widuje, na zasadzie postulatu, prowa-
dzenie prac studialnych dotyczących 
rozwoju sieci tramwajów regionalnych, 
w tym do Konstancina-Jeziorny.

W 2012 roku przeprowadzono 
prace studialne na zlecenie inwestora 
Papierni w Konstancinie-Jeziornie, we 
współpracy z gminą.

– Wstępne wyniki prognoz nie wska- 
zywały uzasadnienia dla budowy trasy 
tramwajowej. Oczywiście udzielenie od-
powiedzi na to pytanie wymaga szcze-
gółowych studiów – mówi w kontekście 
prac Ewa Rogala, która dodaje, iż budo-
wa trasy tramwajowej do Konstancina 
nie jest zależna od Tramwajów War-
szawskich. – Decyzja inwestorska, jak 
i finansowanie, wymaga porozumienia 
się m.st. Warszawy i gminy Konstancin-
-Jeziorna (co najmniej) oraz współpracy 
z Samorządem Województwa Mazowie-
ckiego i powiatem piaseczyńskim.

Rafał Lipski

Tramwajem 
do Konstancina?

– Uczniowie, którzy przyjdą do tych 
placówek w dniu strajku, będą mieć za-
pewnioną opiekę w formie zajęć opie-
kuńczo-wychowawczych. W placów-
kach tych nie będą podawane posiłki 
oraz nie będzie funkcjonował gimbus 
– informuje Hanna Kułakowska-Micha-
lak, wiceburmistrz Piaseczna. – Strajk w 
placówkach oświatowych będzie trwał 
w godzinach pracy szkoły, a jego orga-
nizatorem na terenie Gminy Piaseczno 
jest Zarząd Oddziału Powiatowego ZNP 
w Piasecznie – dodaje. 

Na liście placówek przystę-
pujących do strajku, którą prze-
kazał nam ZNP z Piaseczna, są 
również inne szkoły, m.in. ZSS w 
Łbiskach oraz SOSW przy Szpi-
talnej.

W Górze Kalwarii strajkować 
będzie Zespół Szkół Publicznych 
w Coniewie.

W Konstancinie-Jeziornie strajk od-
będzie się w ZSP nr 3, ZSP nr 2, ZSP nr 1 
oraz ZSP nr 4 w Słomczynie. 

Do strajku nie przystąpiły placówki 
w Tarczynie, Prażmowie oraz w Lesz-
nowoli.

Rodzice powinni jednak potwier-
dzić telefonicznie w danej placówce 
formę strajku, ponieważ niektóre przy-
stąpią do strajku wyłącznie poprzez 
oflagowanie.

Joanna Grela

Strajk oświaty

Niebezpieczny przejazd

R E K L A M A

dokończenie 
ze str. 1

dokończenie 
ze str. 1



4 NR 143 (5) 29 MARCA 2017 SPOłECZEńSTWO

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

Gmina wesprze finansowo 
między innymi różne 
przedsięwzięcia edukacyjne.

D o 28 lutego można było składać 
wnioski o wsparcie finansowe w 

ramach inicjatywy lokalnej. Wpłynęło 
ogółem 20 wniosków, z których 4 nie 
przeszły oceny formalno-merytorycz-
nej, w związku z czym dofinansowa-
nych zostanie 16.

Do zwycięskich projektów można 
zaliczyć między innymi: akcję „Węd-
karze dzieciom”, projekt o nazwie „Po-
znajemy historię Polski”, grę miejską z 
okazji 100-lecia Ochotniczej Straży Po-

żarnej w Skolimowie, upiększenie pla-
cu sportowo-rekreacyjnego przy OSP 
Czernidła, a także poprawę estetyki oraz 
zagospodarowanie terenu gminnego 
w Kępie Okrzewskiej. Wiele wniosków 
skierowanych jest do osób starszych 
– „Seniorzy seniorom na święta”, „Se-
niorzy malują pisanki, seniorzy gotują 
świąteczne potrawy” czy „Seniorzy czy-
tają Wesele śpiewająco”. Łączny koszt 
zaplanowanych inicjatyw wyniesie nie-
co ponad 36 tysięcy złotych.

Wciąż można składać wnioski o do- 
finansowanie zadań publicznych w ra-
mach inicjatywy lokalnej – na bieżąco, 
nie później jednak niż do 31 sierpnia.

RL

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

Gmina przystąpi do programu 
Ogólnopolskiej Karty Seniora.

W styczniu na stronie biuletynu  
informacji publicznej Konstanci-

na-Jeziorny pojawił się projekt uchwa-
ły w sprawie przyjęcia „Konstanciń- 
skiej Karty Seniora”. Burmistrz wycofał  
jednak uchwałę, ponieważ w gminie 
zostanie wprowadzona edycja ogólno-
polska.

W zeszłym miesiącu doszło do spot-
kania przedstawicieli „Głosu Seniora” 
oraz Ogólnopolskiej Karty Seniora z 
Konstancińską Radą Seniorów, burmi-
strzem Kazimierzem Jańczukiem i częś-
cią radnych. Na spotkaniu poruszono 
takie tematy, jak aktywizacja seniorów 
czy działania pro-senioralne, po czym 
ogólnopolski magazyn poinformował, 
iż Konstancin stał się kolejnym miastem 
partnerskim programu.

Na najbliższej sesji rady miejskiej 
29 marca radni zagłosują nad przystą-
pieniem gminy do programu „Ogólno-
polska Karta Seniora – edycja Konstan-
cin-Jeziorna”. Skierowany jest on do 
mieszkańców gminy, którzy ukończyli 
60 rok życia i obejmuje system zniżek, 
ulg, preferencji i uprawnień wprowa-
dzonych przez gminne jednostki orga-
nizacyjne, firmy prywatne oraz ogólno-
polskich partnerów karty seniora.

– Nasilający się proces demograficz-
nego starzenia się ludności stawia przed 
administracją samorządową nowe za-
dania związane z prowadzeniem takiej 
polityki społecznej, której celem będzie 
wsparcie osób w wieku senioralnym. 
Jednym z proponowanych działań jest 
przystąpienie – na wniosek Komisji Bez-
pieczeństwa, Oświaty, Kultury i Sportu 
Rady Miejskiej Gminy Konstancin-Je-
ziorna do programu organizowanego 
przez Stowarzyszenie MANKO z Krako-
wa – widnieje w uzasadnieniu uchwały. 
– Obecnie partnerami „Ogólnopolskiej 
Karty Seniora” jest ponad 700 firm i 
podmiotów, wśród których są między 
innymi: uzdrowiska, sanatoria, ośrodki 
zdrowotno-medyczne, instytucje kul-
turalne, hotele, gabinety kosmetyczne, 
salony fryzjerskie i salony optyczne – 
czytamy dalej.

Wyrobienie karty jest bezpłatne.
RL

Dofinansują 
inicjatywy mieszkańców

Zniżki dla seniorów

Gmina wspiera kultywowanie lokalnych tradycji
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\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

W Konstancinie gmina postawi 
nowe pomosty.

D rewniana konstrukcja na odno- 
dze rzeki Jeziorki niedaleko ronda 

 Jana Pawła II, o której pisaliśmy w lu- 
tym, to nie jedyny pomost, jaki w naj- 
bliższym czasie pojawi się na terenie 
gminy. Włodarze zamierzają uczynić 
Konstancin jeszcze bardziej atrakcyj-
nym dla turystów, którzy będą mogli 
podziwiać z nich okoliczne widoki.

Ogółem zostaną wybudowane łącz-
nie cztery tego typu obiekty. Następ- 
nym z nich będzie dużych rozmiarów 
pomost rekreacyjno-widokowy, który 
stanie w rejonie Hugonówki przy uli- 
cy Mostowej. Na koncepcję, projekt  
oraz jego wykonanie gmina planu-
je przeznaczyć 400 tysięcy złotych.  

Kolejny stanie w Parku Zdrojowym,  
a w budżecie zarezerwowano na ten 
cel 20 tysięcy złotych. Ostatnią ciekawą 
inwestycją będzie przystanek rowero-
wo-kajakowy w Skolimowie. Pomysł 
pochodzi z budżetu obywatelskiego  

i wyniesie władze gminy 32 tysiące 
złotych.

Śmiało można uznać, że pomosty na 
rzece Jeziorce to jedne z najciekawszych 
inwestycji w Konstancinie-Jeziornie w 
2017 roku.                                 Rafał Lipski

\\\ PRAŻMÓW

Rodzice protestują  
przeciwko zmianie lokalizacji 
przystanku szkolnego autobusu,  
który dowozi dzieci  
do i z miejscowości Koryta.

P owracających po feriach do szkoły 
uczniów czekała niespodzianka. 

Dotychczasowy przystanek przy ul. 
Południowej w Korytach został prze-
niesiony na skrzyżowanie ulic Lipowej 
i Letniskowej w Woli Prażmowskiej. 
Oburzeni faktem, że stało się to bez 
żadnych konsultacji społecznych ro-
dzice wystosowali list do Wójta gminy 
Prażmów Sylwestra Puchały. Likwidacja 
przystanku nastąpiła w związku z bra-
kiem możliwości zawracania autobusu 
w dotychczasowej lokalizacji. Wcześniej 
gimbus wykonywał ten manewr na pry-
watnej posesji jednego z mieszkańców, 
który przestał udostępniać teren.

\\\   Bezpieczne czy nie?
Co ciekawe nowa lokalizacja, jak 

zauważają w swoim piśmie pamiętliwi 
rodzice, kilka lat temu była niedopusz-
czalna ze względów bezpieczeństwa.

– W 2007r. rodzice jednej z uczen-
nic Zespołu Szkolno-Przedszkolnego 
w Prażmowie kilkukrotnie zwracali się 

do ówczesnych władz 
gminy, czyli Pana, o 
to, by ich córka mogła 
wysiadać właśnie w 
tym miejscu, w którym 
obecnie zlokalizowany 
jest nowy punkt zbió-
rek dzieci. Wówczas 
wydał Pan decyzję 
negatywną w przed-
miotowej kwestii, al-
bowiem według Pana 
było to miejsce niebez-
pieczne i niedostoso-
wane do zatrzymywa-
nia się autobusu. Od 
tego czasu w kwestii 

bezpieczeństwa w tym miejscu nic się 
nie zmieniło – zauważają w dokumen-
cie rodzice z Koryt. Wójt w odpowiedzi 
zapewnia tylko, że „usytuowanie przy-
stanku zostanie dostosowane do przepi-
sów ustawy prawo o ruchu drogowym”.

\\\   Niezgodnie z umową?
– Istnieje wiele powodów, dla któ-

rych nową lokalizację należy uznać nie 
tylko za niezgodną z prawem, lecz także 
za nieodpowiednią i niebezpieczną – pi-
szą autorzy listu. Podkreślają, że zgod-
nie z warunkami przetargu i zawartej z 
przewoźnikiem umowy na dowóz ucz-
niów powinien on się odbywać przez 
miejscowość Koryta i pytają wójta, co w 
sytuacji, gdy jego decyzją trasa ta zostaje 
zmieniona.

– Wobec tego mieszkańcy naszej 
gminy ponoszą koszta, które w rze-
czywistości są bezzasadne, gdyż firma 
transportowa na Pana wniosek zwol-
niona została z obowiązku wywiązywa-
nia się w pełni ze złożonej przez siebie 
oferty – czytamy w piśmie rodziców. 

Wójt uspokaja, że zgodnie z umowa 
przewoźnik jest rozliczany na podsta-
wie kart drogowych, z których wynika 
ilość faktycznie przejechanych kilome-
trów w ciągu danego dnia i miesiąca. 

– Karty są podpisane przez opie-
kunki i kierowcę danego kursu, a na-

stępnie zatwierdzane przez dyrektorów 
szkół. W przypadku, gdy kurs się nic od-
był wynagrodzenie przewoźnikowi nie 
przysługuje. Zaoszczędzone z umowy 
fundusze są przeznaczane na inne zada-
nia z zakresu administracji publicznej, 
które Gmina ma obowiązek wykonywać 
– wyjaśnia Sylwester Puchała.

\\\   Kluczowe 500 metrów
Kolejny zarzut rodziców dotyczy 

niewywiązywania się z obowiązku za-
pewnienia przez samorząd dojazdu z 
miejscowości w której mieszka dziecko. 
Wójt broni się tym, że punkt zbiórki jest 
na granicy obu miejscowości i oddalony 
jest od wcześniejszego zaledwie o 500 
metrów.

– I właśnie o te 500 metrów chodzi 
– mówi mama dwojga dzieci w wieku 
szkolnym Anna Lewandowska. – To od-
cinek biegnący przez las, pozbawiony 
oświetlenia i pobocza, a więc potencjal- 
nie niebezpieczny dla naszych dzie-
ci – zauważa. Przypomina, że w roku 
ubiegłym dwukrotnie na tym właśnie 
odcinku drogi obcy mężczyzna nagaby-
wał dziewczynki. – Na szczęście nic się 
nie stało, ale to chyba zrozumiałe, że nie 
chcemy ryzykować? – pyta retorycznie.

Rodzice nie ograniczają się do na-
rzekania. Proponują gminie rozwiąza-
nie problemu w postaci utwardzenia i 
poszerzenia ulicy Południowej, tak aby 
mógł w tym miejscu zawracać autobus.

– Nie oczekujemy od razu asfaltu, 
wystarczy tłuczeń tak jak na wielu in-
nych drogach, którymi się poruszamy 
– zaznacza Lewandowska. 

Niestety nie udało nam się skontak-
tować z wójtem Prażmowa, by poznać 
jego opinię na ten temat. W odpowiedzi 
na pismo mieszkańców oddelegował 
problem do sołectwa.

– Jeżeli sołectwo znajdzie teren, 
gdzie autobus szkolny będzie mógł bez-
piecznie zawracać, lokalizacja przystan-
ku ulegnie zmianie – napisał Sylwester 
Puchała.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Podziwiać widoki

Kwestia bezpieczeństwa

Włodarze zamierzają uczynić Konstancin jeszcze bardziej atrakcyjnym

W nowej lokalizacji autobus bez problemu zawraca  
na wirażu drogi
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\\\ WARSZAWA

Ogłoszony w lutym  
przez ZDM przetarg na ścieżkę 
rowerową na Puławskiej 
właśnie został unieważniony. 
Zarząd twierdzi jednak,  
że to nie opóźni jej budowy.

O ścieżce rowerowej na Puławskiej 
pisaliśmy wiele razy. Ma powstać 

w ramach Zintegrowanych Inwestycji 
Terytorialnych, od ulicy Domaniewskiej 
do granicy Warszawy. Musi powstać do 
czerwca 2018 roku, inaczej unijne do-
tacje, z których ma być finansowana, 
przepadną.

– Niestety, złożona została tylko jed-
na oferta, znacznie przekraczająca za-
łożony kosztorys. ZDM zamierza prze-
znaczyć na ten cel 16 mln zł, zaś oferta 
opiewa aż na 59 mln. Dlatego jesteśmy 
zmuszeni unieważnić przetarg – infor-

muje ZDM. – Nie oznacza to jednak re-
zygnacji z inwestycji ani opóźnienia ter-
minu jej zakończenia. Wszystkie prace 
powinny się zakończyć do połowy 2018 
r. – czytamy w komunikacie prasowym. 

W związku z tym drogowcy zamie-
rzają podzielić inwestycję na etapy. 

– Część prac projektowych dotyczą- 
cych budowy dróg rowerowych i chodni- 
ków wykonamy we własnym zakresie. 
Osobno zlecimy zaprojektowanie sygna-
lizacji świetlnej – mówią drogowcy. – Od- 
dzielnym etapem może być również prze- 
budowa węzła Wyścigi, obejmująca  
dostosowanie istniejących kładek, przej- 
ścia podziemnego i przepustu pod Pu-
ławską do ruchu rowerów – wyjaśniają.

Czy w połowie przyszłego roku do-
jedziemy do Warszawy ścieżką rowero-
wą? Mamy nadzieję, że plan B Zarządu 
Dróg Miejskich się powiedzie.

Tekst i zdjęcie Joanna Grela

Przetarg 
unieważniony

Ulica Puławska

\\\ POWIAT

Rozpoczął się projekt Łączy nas 
Wisła piaseczyńskiego WOPR, 
który w ramach inicjatywy 
chce opracować koncepcję 
zagospodarowania istniejącej 
infrastruktury nadrzecznej 
Wisły na terenie powiatu.

W isła to królowa polskich rzek. Po-
łożenie naszego powiatu spra- 

wia, że największa polska rzeka po-
winna być naszą główną albo chociaż 
jedną z głównych atrakcji turystycznych  
i najważniejszym miejscem rekreacji 
dla mieszkańców. Patrząc na jakość  
i stan jej nadrzecznej infrastruktury, 
można się natomiast pokusić o stwier-
dzenie, że jest co najmniej zapomniana. 
Na szczęście są ludzie, którzy o niej pa-
miętają i starają się przypomnieć o niej 
szerszej grupie. 

\\\   Infrastruktura jest,  
ale jakby jej nie było

Wisła jest naturalną granicą dwóch 
z sześciu gmin powiatu – Góry Kalwarii 
i Konstancina-Jeziorny. Na ich terenie 
istnieje już jakaś infrastruktura, którą 
można z głową zagospodarować tak, 
aby zaczęła służyć mieszkańcom i tu-
rystom. Zarówno tym, którzy chcą po 
prostu wypocząć nad wodą, jak i wod-

niakom, którzy chcą stąd wystartować 
i popływać, albo tym, którzy płynąc 
Wisłą, chcą się zatrzymać na naszym 
terenie i odpocząć czy pozwiedzać. 

Istniejąca jakaś infrastruktura 
jest dokładnie „jakaś”. Są to ostrogi, 
w lepszym lub gorszym stanie, porty, 
pomosty, na które strach wejść, albo 
slipy, które zagrażają bezpieczeństwu 
slipujących. Brakuje natomiast jakiejkol-
wiek ławki czy tablicy informacyjnej od 
strony wody oraz na lądzie, która mo-
głaby informować turystów, co można 
zwiedzić w okolicy czy jak dojść do 
miasta. Istotne są także pomosty, które 
zapewnią bezpieczne zejście na kajak 
czy łódkę, oraz slipy, aby te łódki można 
było wodować.

\\\   WOPR opracuje koncepcję
Opracowaniem koncepcji zagospo-

darowania istniejącej infrastruktury 
nadrzecznej zajmie się Piaseczyńskie 
WOPR, które wygrało niedawno roz-
strzygnięty konkurs powiatowy dla or-
ganizacji pozarządowych (o rozstrzyg-
nięciu konkursu pisaliśmy w nr 140. 
PP). WOPR wydaje się najlepszą orga-
nizacją do tej czynności, nikt bowiem 
w powiecie nie zna Wisły i istniejącej 
infrastruktury tak dobrze jak oni.

W piątek 24 marca odbyły się 
pierwsze konsultacje z zainteresowa- 
nymi. Poza mieszkańcami i przed- 

siębiorcami, którym poprawienie 
istniejącej infrastruktury pomoże  
w prowadzeniu działalności, pojawili 
się wicestarosta Arkadiusz Strzyżew-
ski, wiceburmistrz Góry Kalwarii Ma-
rek Rutowicz oraz radny z Konstanci-
na Kazimierz Wojdak. Dr Piotr Rytko, 
prezes Piaseczyńskiego WOPR omówił 
na spotkaniu cele Projektu, planowane 
zadania oraz obecny stan infrastruktury 
nadrzecznej. 

WOPR zamierza m.in. zinwenta-
ryzować istniejącą infrastrukturę, wy- 
promować swój projekt, tak aby miesz-
kańcy, w tym również wodniacy, węd- 
karze, środowiska turystyczne i kul-
turalne wzięli udział w opracowaniu 
koncepcji, konsultacje z mieszkańca- 
mi oraz przedstawicielami samorzą- 
dów gmin nadwiślańskich naszego po-
wiatu, odwiedzić istniejące przystanie 
kraju, np. we Włocławku, opracować 
koncepcję oraz oczywiście przedsta- 
wić ją.

– Jesteśmy przekonani, że projekt 
Łączy nas Wisła przyniesie realne ko-
rzyści dla mieszkańców naszego powia-
tu. Kolejne spotkanie już niebawem, tym 
razem nad Wisłą, zaczynamy od Kró-
lewskiego Lasu – napisało Piaseczyń-
skie WOPR na swoim Facebookowym 
profilu.

Joanna Grela

Łączy nas Wisła

Port w Górze Kalwarii

FO
T. 

AR
KA

DI
US

Z 
ST

RZ
yż

EW
SK

I



7NR 143 (5) 29 MARCA 2017SPOłECZEńSTWO

\\\ PIASECZNO

Wydatki na przebudowę Starej 
Plebanii w Piasecznie to nie 
koniec „kosztów” związanych 
z modernizacją Muzeum 
Regionalnego. Gmina udostępni 
też parafii na 25 lat mieszkanie 
w centrum miasta.

P rzymiarki do remontu tzw. Starej 
Plebanii przy kościele św. Anny w 

Piasecznie, w którym mieści się Mu-
zeum Regionalne, trwają od czterech 
lat. Najpierw należało do pomysłu 
przekonać radnych, co nie było łatwe. 
Wizja zainwestowania kilku milionów 
złotych w budynek, który gmina dzier-
żawi od parafii (za niemałe zresztą 
pieniądze – 1860 złotych miesięcznie), 
nie wszystkim się podobała. Część 
radnych była zdania, że lepiej byłoby 
zbiory muzeum przenieść do jakiegoś 
należącego do samorządu obiektu, np. 
mieszczącej się nieopodal starej remizy 
strażackiej (wówczas jeszcze nowy bu-
dynek strażnicy, przy ul. Dworcowej, był 
tylko w planach). Zwolennicy pomysłu 
przebudowy plebani przytaczali dwa 
argumenty. Pierwszy dotyczy warto-
ści zabytkowej budynku, drugi zaś jego 
lokalizacji w obrębie Rynku oraz przy-
zwyczajenia mieszkańców do tego, że 
właśnie tu ma swą siedzibę Muzeum 
Regionalne. 

\\\   Żmudne negocjacje
W tzw. międzyczasie burmistrz pro-

wadził negocjacje z proboszczem parafii 
św. Anny w Piasecznie oraz Warszawską 
Kurią. W 2015 roku radni dali zielone 
światło do stworzenia projektu przebu-
dowy i wpisali w budżet 2 mln złotych 
na tę inwestycję. Pochodzący z początku 
XIX w. parterowy budynek z mieszkal-

nym poddaszem znajduje się na liście 
zabytków, projekt należało więc uzgad-
niać również z Mazowieckim Konser-
watorem Zabytków. Powstała koncepcja 
stworzenia obiektu o dwukrotnie po-
większonej dzięki podniesieniu dachu 
powierzchni, z nowoczesnym wnę-
trzem ekspozycyjnym, które pomieści 
obecne zbiory, pozwoli na organizację 
wystaw czasowych oraz stałą wystawę 
prac Józefa Wilkonia. 

Radni, dbający o dobre gospodaro-
wanie pieniędzmi mieszkańców, ocze-
kiwali od burmistrza wynegocjowania z 
parafią jak najkorzystniejszych warun-
ków umowy. W związku z koniecznoś-
cią wyłożenia publicznych pieniędzy na 
należący do kościoła obiekt oczekiwali 
zwolnienia gminy z czynszu dzierżaw-
nego na jak najdłuższy okres tak, by 
mniej więcej zwróciły się samorządo-
wi zainwestowane w remont środki. W 
dniu 9 lutego 2017 r. pomiędzy Gminą 
Piaseczno a Parafią Rzymskokatolicką 
św. Anny w Piasecznie została zawarta 
umowa przedwstępna na dzierżawę 
budynku Starej Plebanii dla celów pub-
licznych. Umowa ma być zawarta na 25 
lat i w tym okresie gmina ma korzystać 
z budynku bezpłatnie. 

\\\   Mieszkanie w centrum
Dość szybko okazało się jednak, że 

ze strony parafii stawiany jest gminie 
jeszcze jeden warunek – przekazanie z 
zasobów gminy mieszkania dla kościel-
nego organisty, który obecnie korzysta 
z lokalu umiejscowionego w budynku 
Starej Plebanii. Nie wzbudziło to oczy-

wiście entuzjazmu radnych, zwłaszcza, 
że w kuluarach mówiło się o tym, że 
wymagania są dość ściśle określone, 
między innymi odległością mieszkania 
od kościoła św. Anny. „Wtajemniczeni” 
twierdzili też, że organista posiada nie-
ruchomość w Jazgarzewie, w związku 
z czym konieczność oddania jednego z 
mieszkań z wciąż niewystarczających 
gminnych zasobów wydawała się nie-
uzasadniona. 

Temat mieszkania powrócił na 
ostatniej sesji rady gminy. Burmistrz 
poprosił radnych o zgodę na wydzier-
żawienie w trybie bezprzetargowym 
dwóch lokali użytkowych o łącznej po-
wierzchni 62,3 m2 usytuowanych na 
parterze budynku mieszkalnego przy 
ul. Warszawskiej 33. Jako jedyny wąt-
pliwość w tej kwestii wyraził radny 
Krzysztof Cieślak. 

– Chciałbym poprosić o przemyśle-
nie decyzji dotyczącej ulokowania mu-
zeum – zaproponował. – Decyzje zapa-
dały jeszcze w poprzedniej kadencji, sy-
tuacja się zmieniła. Można by muzeum 
umieścić w budynku starej remizy, w 
CEM-ie czy w Poniatówce – wymieniał 
potencjalne lokalizacje.

– Jak pan słusznie zauważył, sprawa 
ma początek w poprzedniej kadencji, 
doszliśmy do wniosku, że w tym budyn-
ku powinna być kontynuowana dzia-
łalność muzeum – zauważył burmistrz 
Zdzisław Lis. – Umowa została zawarta 
z parafią i nie chciałbym ryzykować jej 
zerwania z księdzem proboszczem, bo 
wiadomo czym to się może skończyć – 
ekskomuniką co najmniej – zażartował 
i podkreślił, że jego obowiązkiem jest 
podtrzymywanie podjętych umów. Głos 
zabrała też popierająca od początku po-
mysł wyremontowania Starej Plebani 
radna Magdalena Woźniak. Przypo-
mniała argumenty za skorzystaniem z 
tej lokalizacji.

– Poza tym mamy szanse dostać 
zwrot kosztów remontu nawet w wy-
sokości 80% wartości inwestycji – za-
uważyła. – Na dodatek jesteśmy już w 
finale procedur, a Stara Remiza czy Po-
niatówka to dopiero odległa przyszłość.

Przypomniała też, że mieszkanie 
wraca do puli zasobów gminnych po 
tych 25 latach. W umowie nie będzie 
przypisane do organisty tylko do parafii, 
która będzie musiała je zwrócić po okre-
sie obowiązywania kontraktu. 

– Udział parafii i kościoła w tym 
przedsięwzięciu w obecnym „klimacie” 
może być dodatkowym argumentem 
dla uzyskania dotacji – zażartowała 
Woźniak. 

Ostatecznie radni poparli uchwa-
łę dziewiętnastoma głosami za przy 
dwóch wstrzymujących się. 

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlia

Mieszkanie gratis

Przebudowa Starej 
Plebanii coraz bliżej

\\\ PIASECZNO

W piątek w sali konferencyjnej 
UMiG przedstawiciele 
piaseczyńskiego KOD-u 
wręczyli Radzie Miejskiej 
petycję w sprawie podjęcia 
uchwały o ogłoszeniu 
referendum, którą podpisało  
2 000 mieszkańców. 

R eferendum oczywiście ma doty-
czyć złożonego w Sejmie posel-

skiego projektu ustawy o ustroju M.St. 
Warszawy. W sali UMiG miało miejsce 
posiedzenie połączonych trzech komi-
sji problemowych na temat projektu  
ustawy o ustroju M.St. Warszawy. 
Przedstawiciele KOD Piaseczno złożyli 
na ręce Piotra Obłozy, przewodniczące-

go RM, oraz Magdaleny Woźniak, rad-
nej RM, petycję w sprawie referendum,  
o którym piszą, że pozwoliłoby miesz-
kańcom wypowiedzieć się na temat 
planowanych zmian i wyrazić swoją 
opinię co do kierunku, w jakim powin-
no podążać Piaseczno oraz jego przy-
szłego miejsca oraz roli w relacjach z 
Warszawą. 

Petycję podpisało 2 000 osób.
W niedzielę 26 marca odbyło się 

pierwsze referendum w sprawie po-
selskiego projektu o M.St. Warszawie,  
w Legionowie. Przy frekwencji 46,72 
proc. uprawnionych, 94,27 proc. wska-
zało, że nie chce, by ich gmina została 
częścią metropolii warszawskiej, a prze- 
ciwnego zdania było 1 tys. 81 osób – 
5,73 proc.

Tekst i zdjęcie Joanna Grela

2 000 podpisów 
za referendum

Przekazanie petycji

Obecny budynek plebanii w praktyce zostanie rozebrany
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\\\   Źródełko już niebawem
Jak udało nam się dowiedzieć, do końca 
marca 2017 roku powinien zostać 
ogłoszony przetarg nieograniczony na 
rewaloryzację źródełka św. Antoniego 
w Górze Kalwarii. Szacunkowa wartość 
tego zamówienia ma wynieść gminę 
blisko 263 tysiące złotych netto. Więcej 
szczegółów wkrótce. 

\\\   Rekrutacja
Rozpoczęła się rekrutacja na rok szkolny 2017/2018 do przedszkoli, oddziałów 
przedszkolnych i klas pierwszych szkół podstawowych prowadzonych przez gminę 
Konstancin-Jeziorna. Nabór odbędzie się wg jednolitych kryteriów, przyjętych w 
formie uchwał Rady Miejskiej na sesji 8 lutego 2017 r. Wnioski zbierane będą do 
21 kwietnia 2017 r.
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P R O M O C J A

\\\ KAROLINA

Z Pawłem Krasowskim, 
sołtysem wsi Karolina, 
rozmawiała Agnieszka Deja.

\\\   Jak zmieniła się Karolina w ostat-
nich latach?
P.K.: We wsi mieszka około 400 miesz-
kańców. W większości przypadków są 
to osoby aktywne zawodowo i prowa-
dzące własną działalność gospodarczą. 
Jest kilku rolników i sadowników. Wieś 
Karolina jest specyficzną miejscowoś-
cią ze względu na rozproszenie. Część 
miejscowości znajduje się przy trasie 
nr 50, inna część przy 79, a jeszcze inna 
w środku Walewickiego lasu. W chwili 

obecnej połowa wsi posiada utwardzo-
ny, asfaltowy dojazd, natomiast w pozo-
stałej części występują drogi gruntowe 
z nie do końca uregulowanym stanem 
prawnym. Na 99% obszaru miejscowo-
ści jest wodociąg miejski. 
\\\   Co planujecie zmienić, usprawnić 
w najbliższym czasie?
P.K.: W najbliższym czasie mamy w 
planach wymianę linii energetycznej i 
utwardzenie drogi biegnącej przez wieś 
od strony trasy nr 79. Na pewno będzie 
to długotrwały proces, ponieważ Gmina 
Góra Kalwaria musi dokonać wykupu 
części działek pod poszerzenie istnieją-
cej drogi do minimum, jakiego wyma-
gają przepisy. Niestety bez powodzenia 
chcieliśmy przyłączyć wieś do sieci ga-

zowej. PGNiG twierdziło, że inwestycja 
jest nieopłacalna.
\\\   Czy na terenie sołectwa organizo-
wane są jakieś wydarzenia społecz-
ne, imprezy?
P.K.: Jedyną imprezą, w którą angażuje 
się praktycznie cała społeczność, jest 
Dzień Dziecka. Impreza ta odbywa się 
w czerwcu i ma charakter plenerowy. 
Głównymi organizatorami są dzieci. 
Po zakończeniu części oficjalnej, któ-
ra odbywa się zazwyczaj w godzinach 
14.00-20.00, jest ognisko dla „starszy-
zny” i zabawa do białego rana. Pozostałe 
uroczystości są stricte religijne – zwią-
zane ze świętami.
\\\   Czy mieszkańcy Karoliny są ak-
tywni społecznie, angażują się w roz-
wój sołectwa?
P.K.: Oczywiście jak w każdej społeczno- 
ści jest grupa osób bardzo aktywnych 
jak i takich, z którymi praktycznie nie 
ma kontaktu. Część mieszkańców anga- 
żuje się w organizację Dnia Dziecka, 
część w wydarzenia religijne takie jak 
strojenie kapliczki czy majówki.
\\\   Co według Pana jest mocną stroną 
tej miejscowości?
P.K.: Sołectwo posiada kilka mocnych 
stron. Na pewno trzeba do nich zali-
czyć jego lokalizację przy dwóch waż- 
nych trasach – 50 i 79. Jesteśmy też 
blisko planowanej obwodnicy, co dla 
osób pracujących poza Górą Kalwarią  
na pewno będzie plusem. Z drugiej 
strony mamy duże obszary leśne, więc 
nie czujemy się, jakbyśmy mieszkali 
w środku miasta. I przede wszyst- 
kim Karolina posiada aktywną społecz-
ność mieszkańców, którzy angażują się 
w jej rozwój.

Mocne strony

Rewitalizacja skarpy wiśla- 
nej to projekt zgłoszony przez 
mieszkańców w ramach bud- 
żetu obywatelskiego w latach 
2014 i 2015. Wiele osób za- 
stanawia się dlaczego prace 
budowlane rozpoczęto dopie- 
ro jesienią ubiegłego roku. 
Powodów jest kilka, a jeden 
poważniejszy od drugiego. 

Przede wszystkim finanse. 
Przebudowa tak ogromnego 
terenu obejmującego dwa ob- 
szary o łącznej powierzchni  
8 ha to zbyt duże wyzwanie 

dla budżetu gminy, dlatego prace prowadzone są etapowo. Należało zacząć 
od wykonania projektu, którego faza realizacyjna trwała dokładnie 492 dni. 
Może się wydawać długo, ale każdy kto buduje chociażby garaż wie jak mo-
zolne są procedury.  

Nie zapominajmy, że skarpa wiślana to teren trudny do zagospodaro- 
wania z wielu względów. Po pierwsze – ukształtowanie w znaczne stromizny,  
problem z odwodnieniem i wieloletnie zaniedbania nie ułatwiają pracy. 

Po wtóre – obszar znajduje się w w granicach strefy ochrony konserwator-
skiej, a fragmenty działek w granicach Obszaru Specjalnego Ochrony „NATU-
RA 2000” oraz Warszawskiego Obszaru Chronionego Krajobrazu.

Kolejne procedury, dotyczące linii energetycznej, obejmowały uzgodnienia 
z PGE i GDDKiA będącej właścicielem części terenu, którego projekt dotyczy.

1 kwietnia 2016 roku do Starostwa Powiatowego złożony został wniosek 
o wydanie zezwolenia na budowę, a po 5 miesiącach, kiedy uzyskano doku-

ment, rozpoczęła się procedura przetargowa zakończona 19 września  2016 r. 
wyłonieniem wykonawcy.

Prace budowlane rozpoczęto od remontu istniejącego muru oporowego, 
który, jak się okazało, z powodu upływu czasu uległ takiej degradacji, że prak-
tycznie trzeba go było zbudować na nowo. To znacznie opóźniło prace, które 
z powodu nadchodzących chłodów trzeba było przełożyć na wiosnę. 

Od pierwszych cieplejszych dni prace ruszyły na nowo. Na ukończeniu 
jest budowa 400 metrowej ścieżki pieszo-rowerowej, gdzie zamontowano 
oświetlenie i monitoring oraz muru oporowego wraz z odwodnieniem. 
Następnie rozpocznie się remont schodów. 

Kolejnym etapem prac, po rozstrzygnięciu przetargu, będzie budowa części 
wypoczynkowo-rekreacyjnej, w skład której wejdą obiekty małej architek-
tury: zadaszona altana wraz ze stolikami, miejscem piknikowym, siłownia  
i urządzenia gimnastyczne, place zabaw dla dzieci młodszych i starszych oraz 
pozostałe ścieżki, ławki i stojaki na rowery. 

Wyposażenie placów zabaw, gry i zabawy dydaktyczne korespondować 
będą  z nadrzecznym krajobrazem, a cała inwestycja nawiązuje do turystycz- 
nego zagospodarowania nadwiślańskiego Urzecza, na terenie którego znaj- 
duje się Góra Kalwaria.

urzecze cię skarpa
Park miejski, który powstanie w ramach rewitalizacji  
skarpy wiślanej w górze Kalwarii będzie sprzyjał codziennemu 
wypoczynkowi mieszkańców, piknikom, spacerom i jeździe  
na rowerze. dzięki tarasowemu ukształtowaniu, teren  
w okresie zimowym  może służyć do uprawiania sportów 
zimowych – jazdy na nartach i na sankach. aby ułatwić dostęp 
osobom niepełnosprawnym w wielu miejscach zastosowano 
pochylnię zamiast schodów.

SPOłECZEńSTWO

Przejazd tymczasowy przy PKP Jeziorki fizycznie jest już gotowy

\\\ URSyNÓW

PKP PLK planuje w sobotę 
otworzyć przejazd tymczasowy 
na Karczunkowskiej. Tę datę ma 
jednak potwierdzić dzisiaj.

P rzejazd tymczasowy miał być go-
towy w grudniu, potem pod koniec 

lutego. Obecny termin 1 kwietnia jest 
jednak o tyle prawdopodobny, że w za- 
sadzie wszystko jest już gotowe – nakład- 
ki asfaltowe na drogach dojazdowych, 
betonowe płyty na przejeździe oraz 
szlabany, przejazd będzie miał bowiem 
kategorię A, bezpieczeństwa przez 24 h 
na dobę będzie pilnował dróżnik.

Przejazd znajduje się za krawędzią 
peronu odjazdowego w stronę Warsza-
wy. Od strony Zgorzały zjedziemy w 
ulicę Gogolińską, przejedziemy przez 
przejazd i objeżdżając Biedronkę, wy-
jedziemy na Karczunkowską. 

Tymczasowy przejazd ma obowią-
zywać do początku roku 2018, ponie-
waż wiadukt nad torami, który wyko-
nawca ma zacząć teraz budować, ma być 
gotowy do końca grudnia. Czy to się uda, 
nie wiadomo, natomiast umożliwienie 
przejazdu przez tory na czas budowy i 
tak będzie sporym ułatwieniem.

Tekst i zdjęcie Joanna Grela

Karczunkowską 
otworzą w sobotę? Przyjezdnych ratują tabliczki z informacjami
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\\\ POWIAT

Już w kwietniu powinna 
pojawić się specjalna aplikacja 
dla turystów odwiedzających 
Krainę Jeziorki.

W ostatnim wydaniu „Przeglądu 
Piaseczyńskiego” pisaliśmy o 

tegorocznym budżecie Stowarzyszenia 
Gmin i Powiatów Zlewni Rzeki Jezior-
ki. Dzisiaj przedstawiamy nieco więcej 
szczegółów dotyczących działalności 
Krainy Jeziorki na terenie naszego po-
wiatu.

Drewniane wiaty rowerowe zloka-
lizowane są między innymi: przy ulicy 
Mostowej w Konstancinie, w Mikówcu, 
na Górkach Piaskowych, Górkach Szy-
mona, w Tarczynie oraz w Prażmowie. 
Koszt ich zakupu wyniósł ponad 346 
tysięcy złotych. Jednakże wiaty to tylko 
część inwestycji, które realizuje stowa-
rzyszenie, by zaktywizować mieszkań-
ców i turystów. Zamontowano łącznie 

10 stacji napraw rowerów – po jednej 
w każdej z gmin członków stowarzy-
szenia. Wydano na nie około 60 tysięcy 
złotych. Powstaną kolejne tego typu 
obiekty.

– Co roku staramy się podnosić po-
ziom infrastruktury turystycznej nasze-
go regionu, aby zachęcić naszych miesz-
kańców, ale też warszawiaków do więk-
szej aktywności. Do wyjścia na rower, do 
dbania o zdrowie, ale i do odkrywania 
na jednośladzie uroków naszego nie-
zwykłego i atrakcyjnego regionu – mówi 
nam Arkadiusz Strzyżewski, wiceprezes 
Stowarzyszenia Gmin i Powiatów Zlew-
ni Rzeki Jeziorki.

W tym roku uruchomiony zostanie 
kolorowy magazyn, który będzie miał 
na celu promocję regionu. Każdy z sa-
morządów mógłby traktować go jako 
materiał promocyjny, promocja gmin i 
powiatów byłaby zintegrowana i wza-
jemna. Niedawno wystartowała nowa 
strona internetowa Krainy Jeziorki, a już 
niedługo pojawi się aplikacja na telefon 

skierowana zarówno do mieszkańców, 
jak i turystów odwiedzających rejon  
Jeziorki. Program powinien powstać  
w kwietniu tego roku.                                  RL

D ecyzja o poddaniu się operacji 
plastycznej wymaga głębokiego 

zastanowienia. Nie można podejmo-
wać jej pochopnie czy pod wpływem 
impulsu, bo jej skutki możemy od-
czuwać nawet przez całe życie. Na co  
warto zwrócić szczególną uwagę?

Wykwalifikowany lekarz to podsta-
wa. Należy wybrać takiego, do którego 
mamy zaufanie i o którym wiemy, że 
operuje w bezpiecznych szpitalnych 

warunkach, na w pełni przygotowanej  
i wyposażonej sali operacyjnej, gdzie 
nad bezpieczeństwem i komfortem 
pacjenta czuwa sztab specjalistów, w 
tym m.in. doświadczony anestezjolog  
i uważne pielęgniarki. 

– Nam, lekarzom, największą sa- 
tysfakcję przynoszą zabiegi, po któ- 
rych pacjentka nie tylko zyskuje 
lepszy wygląd, ale również popra- 
wia się jej samopoczucie i samo- 
ocena – mówi lek. Jerzy Szysz, chi- 
rurg plastyk ze Szpitala św. Anny 
w Piasecznie. – Najlepsze efekty moż- 
na osiągnąć, pracując z dobrymi spe-
cjalistami oraz w bezpiecznych warun- 
kach, które zapewnia Szpital św.  
anny. na koniec wszyscy mamy sa-
tysfakcję z dobrze wykonanej pracy 
– dodaje.

Chirurgia plastyczna

Poradnia chirurgii plastycznej  
Szpitala św. Anny w Piasecznie,  

ul. A. Mickiewicza 39, tel.: 22 735 41 00

1 kwietnia i 8 kwietnia 2017  
zapraszamy czytelniczki i czytelników  

Przeglądu Piaseczyńskiego  
na bezpłatne konsultacje w poradni  

chirurgii plastycznej.  
Ponadto każda osoba zainteresowana  
zabiegiem chirurgicznym otrzyma tego 

dnia wyjątkowo atrakcyjną ofertę. 
Nie zwlekaj zapisz się już dziś  

pod numerem telefonu: 661 300 313

P R O M O C J A

Z chirurgii plastycznej korzysta 
coraz więcej osób, już nie 
tylko gwiazdy filmu i muzyki 
lub celebryci. Mimo tego, że 
poprawianie własnego wyglądu 
jest coraz popularniejsze, 
wciąż nie wszyscy wiedzą jak 
znaleźć dobrego specjalistę oraz 
miejsce, w którym zabieg można 
wykonać bezpiecznie.   

\\\ SĘKOCIN STARy

Już 22 kwietnia każdy  
wielbiciel motoryzacji będzie 
mógł spróbować swoich sił  
w wyjątkowych zawodach.

P ierwsza edycja Pikniku Rodzinnego 
OFF ROAD 4×4 i GOKART o Puchar 

„Przeglądu Piaseczyńskiego” wystartu- 
je 22 kwietnia o godz. 12.00 na torze 
Drive-Position, ul. Graniczna 15, Sękocin 

Stary. Główną atrakcją będą turnieje:  
Off Road 4×4 i Gokart – wyścigi dla mło- 
dzików i dorosłych na profesjonalnym 
torze gokart. Obecnie pula nagród 
wynosi 6 tys. zł, ale wciąż zgłaszają 
się nowi sponsorzy, którzy chcą wes-
przeć organizatorów swoim doświad-
czeniem i atrakcjami. Podczas pik-
niku nie zabraknie też rozrywek dla 
całej rodziny – w tym pokazów jazdy 
ekstremalnej motocross, konkursów 
z nagrodami, przeciągania liny czy 

toru z przeszkodami. Panie będą mo-
gły skorzystać z darmowych porad 
profesjonalistów w strefie piękna, 
a na dzieci czekać będą animatorzy.  
Dla zgłodniałych nie tylko wrażeń i 
emocji przygotowaliśmy strefę gastro-
nomiczną. Udział w pikniku jest bez-
płatny, za udział w turniejach trzeba uiś-
cić opłatę startową. Więcej informacji 
na stronie internetowej www.pikniki.
ramzesonline.pl. Zachęcamy do wzię- 
cia udziału!

Piknik 
Rodzinny  
na czterech 
kółkach

Zachęcają do aktywności

Stowarzyszenie inwestuje między  
innymi w stacje naprawy rowerów
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\\\ PIASECZNO

Praca piaseczyńskiej poczty 
wyzwala w mieszkańcach  
nie najlepsze emocje, ale  
i poczucie humoru. Naczelnik  
zaś tradycyjnie milczy, a 
Rzecznik tradycyjnie obiecuje 
poprawę sytuacji.

J est piątek. Dwoje chorych dzieci  
nie poszło do szkoły i cały dzień 

siedzą w domu. Po powrocie z pracy 
widzę awizo w skrzynce. Zagadnięte 
w tej kwestii dzieci dziwią się mojemu 
oburzeniu, że nie odebrały przesyłki, bo 
jak zgodnie, choć niezależnie od siebie 
twierdzą, nikt nie dzwonił. W związku 
z tym, że w weekend poczta nie pracuje, 
udaję się do placówki na 8 minut przed 
zamknięciem, zakładając, że do tej pory 
listonosz z moją przesyłką z pewnością 
wróci.

– Przecież to z dzisiaj – nie kryje iry-
tacji pani z okienka. – Jest wyraźnie na-
pisane, że w następnym dniu roboczym 
do odbioru. Nie ma – stwierdza tonem 
ostatecznym bez sprawdzania.

\\\   Gdzie jest list, kiedy śpi?
I teraz zagadka. To gdzie się po-

dziewa moja przesyłka w tzw. mię-
dzyczasie do poniedziałku? W torbie 
listonosza? Na to by wyglądało, skoro 
poczta właśnie się zamyka, a listonosz 
rzekomo awizowanych przesyłek nie 
dostarczył zwrotnie. Oznaczałoby to 
też, że dostarczy je o 8 rano w ponie-
działek, bo zgodnie z logiką wywodu 
wtedy już powinny być do odbioru. Bo 
przecież raczej nie wraca do ponownej 
dystrybucji na główną pocztę przy ul. 
Kościuszki. A może ta przesyłka, zwłasz-
cza że to prawdopodobnie tzw. gabaryt 
B, w ogóle nie wyruszyła w podróż z 
placówki? Tak wynika z doświadczeń 
wielu naszych czytelników, którzy ko-
mentowali poprzedni artykuł na temat 
pracy piaseczyńskiej poczty.

– List gabaryt B nigdy nie jest za-
bierany z poczty, zawsze jest awizo w 
skrzynce. Idąc tego samego dnia po 
przesyłkę, która cały czas leży na pocz-
cie, otrzymuję informację, że listonosz 
jeszcze nie wrócił – pisze Magda.

– Decyzja wymiarowa wysłana 
17.01 przez Urząd Gminy w Piasecz-
nie dotarła do Piaseczna dziś, 11.03. 
Brak słów. Paczka z Chin szybciej jest 
w stanie dotrzeć – konstatuje Mateusz 
Kornacki. Terminowość dostarczania 
poczty to główna zmora mieszkańców 
gminy. W tym również urzędów, które 
zobowiązane są przy wysyłce różnych 
dokumentów korzystać z usług poczty. 

Jak pisaliśmy w poprzednim artykule 
(„Blokada poczty” nr 140 PP) sprawą 
zajął się burmistrz Piaseczna, jesienią 
odbyło się spotkanie z przedstawicie-
lami Poczty Polskiej S.A., ale poprawy 
wielkiej nie ma. 

\\\   Milczący nadzór
Urząd tłumaczy opóźnienia braka-

mi w zatrudnieniu. Zdajemy sobie spra-
wę z tego, że brakuje doręczycieli, co 
ma związek z niskimi płacami. Niemniej 
jednak problem braków w zatrudnieniu 
nie dotyczy tylko Piaseczna, a tu sytua-
cja jest dramatyczna i dzieje się tak od 
około 1,5 roku. Trudno nie zauważyć 
więc korelacji między zmianą na sta-
nowisku naczelnika piaseczyńskiego 
oddziału Poczty Polskiej S.A. a pogor-
szeniem jakości usług pocztowych na 
obsługiwanym przez Piaseczno terenie. 

Sylwia Łepko, naczelnik piaseczyń-
skiej poczty głównej, unika kontaktu za-
równo z mediami, jak i klientami poczty.

– Posiadam kolekcję 6 odpowiedzi 
na moje skargi. Ale najgłębiej w pamięci 
utkwiła mi druga reklamacja. Chciałem 
zażalenie oddać bezpośrednio pani na-
czelnik. Poprosiłem panią z obsługi, że-
by pani naczelnik podeszła do okienka. 
Pani poszła na zaplecze i powiedziała, że 
naczelnik za chwilę podejdzie. Po upły-
wie 50 minut oczekiwania pytam panią 
w okienku o naczelnika, pani poszła 
na zaplecze przypomnieć, że czekam. 
Wróciła i mówi: pani naczelnik poszła 
do domu. Godz. 14.50. Jak to skomen-
tować? – pyta nasz czytelnik.

Liczne komentarze czytelników 
przesłaliśmy jako załącznik do Rzecz-

nika Poczty Polskiej S.A. z prośbą o wy-
powiedź zwierzchników Sylwii Łepko 
na temat sposobu zarządzania podległą 
jej placówką. Tradycyjnie jednak Biuro 
Rzecznika odniosło się wyłącznie do 
pytania „Kiedy sytuacja realnie może 
ulec poprawie?”.

\\\   Gatunek rzadko spotykany
– Przedstawiona sytuacja zosta-

ła szczegółowo przeanalizowania. W 
ostatnim czasie w placówce w Piasecz-
nie zatrudniliśmy pięć dodatkowych 
osób – trzy na stanowiskach listonoszy, 
jedną do obsługi klienta i jedną do ob-
sługi zaplecza – wylicza Zbigniew Ba-
ranowski. – Sprawą priorytetową jest 

zapewnienie pełnej obsady do obsługi 
wszystkich rejonów doręczeń i w tym 
kierunku zmierzają nasze działania. 
Obszar pocztowy podlegający pod pla-
cówkę Piaseczno 1 jest bardzo rozległy. 
Obejmuje kilka podwarszawskich gmin. 
Powstają tu nowe osiedla i przybywa 
adresatów, co wymusza ciągłą przebu-
dowę struktury pracy służb doręczeń. 
Organizujemy pracę listonoszy tak, aby 
każda ulica została obsłużona. Dorę-
czamy korespondencję także w soboty 
z pomocą listonoszy z ościennych pla-
cówek, zatrudniamy również pracow-
ników na umowy zlecenia – zapewnia 
Rzecznik.

Doceniamy, że starania są podejmo-
wane. Ciekawe kiedy będą odczuwalne 
dla mieszkańców efekty tych starań. In-
ne niż wyzwolenie w ludziach poczucia 
humoru. Ostatnio na jednym z portali 
społecznościowych odbyła się bowiem 
taka oto dyskusja:

– Widział ktoś teraz listonosza w 
okolicy?

– Niestety to gatunek zagrożony 
wyginięciem.

– 20 minut temu na skrzyżowaniu 
Julianowskiej z XXI w.

– Trzeba było sobie z nim zdjęcie 
zrobić, bo taka okazja może się nie po-
wtórzyć.

Joanna Ferlian

\\\ KRAJ

W Polsce trwa masowe 
wycinanie drzew, choć to,  
że każdy może teraz wyciąć 
swoje drzewo, jest mitem,  
który pociąga za sobą  
olbrzymie konsekwencje.

O d 1 stycznia obowiązują zliberali-
zowane przepisy o wycince drzew 

na prywatnych posesjach. Ustawodaw-
cy chodziło o to, żeby właściciel prywat-
nej działki nie musiał starać się o ze-
zwolenie na wycięcie każdego drzewa. 
Efektem jednak jest to, że z krajobrazu 
masowo znikają drzewa. 

Prezes PiS, poseł Kaczyński, oznaj-
mił, że na najbliższym posiedzeniu Sej-
mu zostanie wprowadzona nowelizacja 
Ustawy.

Problemem jest jednak nieznajo-
mość bądź ignorowanie zapisów obo-
wiązującej Ustawy 
oraz brak egzekucji 
tych zapisów przez 
uprawnione organy.

– Z uwagi na ska- 
lę prowadzonych wy- 
cinek wydział nie 
ma możliwości kom-
pleksowego nadzo-
ru nad wycinanymi 
drzewami. Kontro- 
le są prowadzone w 
przypadku otrzyma- 
nych zgłoszeń, po 
sprawdzeniu właś-
ciciela nieruchomo-
ści oraz klasyfikacji 
gruntów zgłoszonych działek. Jeżeli wy-
cinka jest prowadzona na działce, której 
właścicielem jest osoba fizyczna, to nie 
ma podstaw do podejmowania kontroli 
– informuje nas Wydział Ochrony Śro-
dowiska w gminie Piaseczno. 

\\\   Obszary szczególnie  
chronione

– Każdy, kto ma działkę w parku 
krajobrazowym bądź na obszarze chro-
nionego krajobrazu, musi wiedzieć, że 
nie wolno mu usuwać drzew, na których 
bądź przy których znajdują się nory, le-
gowiska, gniazda, miejsca rozrodu czy 
inne schronienia dziko żyjących zwie-
rząt. Bezwzględnie dotyczy to drzew 

i krzewów stanowiących zadrzewie-
nia przydrożne, śródpolne i nadwod-
ne – informuje komunikat Samorządu 
Województwa Mazowieckiego.

To informacja szczególnie istotna 
dla naszego powiatu, którego znaczna 
część leży w Chojnowskim Parku Krajo-
brazowym oraz w Warszawskim Obsza-
rze Chronionego Krajobrazu. O ile zdaje-
my sobie sprawę, że nasza działka leży 
w lesie lub w parku krajobrazowym, o 
tyle WOChK niespecjalnie istnieje w na-
szej świadomości. To czy nasza działka 
leży w obszarze chronionym, możemy 
sprawdzić na geoserwis.gdos.gov.pl. 

\\\   Milion zł kary za wycinkę
Jak podał ostatnio portal newsbook.

pl w Grodzisku Mazowieckim naliczono 
ponad milion złotych kary za wycięcie 
kilkuset drzew, ponieważ działka na-
leżała do osoby prawnej, nie fizycznej, 
a wycinkę prowadziła bez zezwolenia. 

Jak podał portal Barbara Michalak, in-
spektor Wydziału Ochrony Środowiska 
Urzędu Miejskiego w Grodzisku Mazo-
wieckim, dodała również, że właścicie-
le gruntów, tak zwane osoby fizyczne, 
powinni pamiętać o tym, że jeżeli na 
swojej posesji mają zarejestrowaną ja-
kąkolwiek działalność gospodarczą np. 
biuro rachunkowe czy zakład usługowy, 
to za każdym razem muszą występować 
o zezwolenie na wycinkę drzew.

Od 1 marca do 15 października 
natomiast w całej Polsce obowiązuje 
okres lęgowy ptaków, co także mocno 
ogranicza legalną wycinkę drzew.

Joanna Grela

Listonosz – gatunek 
rzadki

Nie wszystkie  
drzewa można wyciąć

Poczta zatrudniła 5 
nowych osób do obsługi

Terminowość 
dostarczania poczty 

to główna zmora 
mieszkańców gminy

Trudno nie zauważyć 
więc korelacji 

między zmianą na 
stanowisku naczelnika 

piaseczyńskiego 
oddziału Poczty Polskiej 

S.A. a pogorszeniem 
jakości usług pocztowych 
na obsługiwanym przez 

Piaseczno terenie

Brakuje doręczycieli, co ma związek z niskimi płacami

Ruszyła masowa wycinka drzew

      Od 1 marca do 15 października w całej Polsce  
     obowiązuje okres lęgowy ptaków
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W 1763 roku, 4 października, 
umiera nagle August III król Pol-

ski. Przyczyny śmierci króla upatruje 
się w zbyt emocjonalnym stosunku do 
wydarzeń w Kurlandii. Karol Wettyn, 
syn króla, zostaje pozbawiony tronu 
przez wojska carycy Katarzyny i nic 
mu nie pozostaje innego jak powrót 
do Drezna. Król nie potrafi pogodzić 
się z tą rzeczywistością. August III Sas 
od dłuższego już czasu praktycznie nie 
sprawuje władzy. Obowiązki władcy 
nieformalnie przejął graf Henryk Brühl, 
który zagarnął dla siebie większość naj-
ważniejszych urzędów w państwie. W 
trzy tygodnie po śmierci króla umiera w 
wieku 63 lat Brühl, jego śmierć kończy 
ponad 60-letnią epokę Sasów w Polsce. 
Henryk Brühl, starosta piaseczyński, 
sprawujący pieczę nad Piasecznem, jest 
według niektórych historyków budow-
niczym piaseczyńskiego pałacu. O tym 
później.

Następuje okres bezkrólewia. Czas 
na sejm konwokacyjny i przedstawie-
nie pretendentów do polskiej korony. 
Caryca Katarzyna wysyła swoje wojsko 
do Polski. Rosjanie zajmują pałace w 
Warszawie, wbrew ich właścicielom. 
7 maja 1764 roku Jan Klemens Brani-
cki hetman wielki koronny, kandydat 
do korony Polski, podpisuje manifest, 
uznający odbywający się w obecności 
wojsk rosyjskich sejm konwokacyjny 
nielegalnym. Wraz z popierającą go gru-
pą magnatów, przeciwstawia się polity-
ce rodziny Czartoryskich. Czartoryskich, 
których finansują Moskale. Hetman w 
proteście postanawia opuścić sejm. 

„Nazajutrz po tej pierwszej sesyi, 
dnia 8 maja całe stronnictwo hetmana 
w wielkim ruchu czyni przygotowania 
do wyjazdu. U Lubomirskiego woje-
wody lubelskiego wielki obiad. Wojsko 
Radziwiłła, Potockiego i innych panów 

wynoszące ze szlachtą 4000 stoi uszy-
kowane przed pałacem wojewody skąd 
wszyscy mają się rozjeżdżać ku Piasecz-
nie. Moskale czynią poruszenie, jakoby 
chcieli bronić przejścia hetmanowi. Re-
zydent moskiewski, Ryszewski przyby-
wa z przedstawieniem od Kajzerlinga, 
aby hetman nie jechał pod obóz i działa 
rosyjskie, dając do zrozumienia, że jest 
inna droga przez Wolę”. Prosta droga do 
Piaseczna jest niebezpieczna, obstawio-

na wojskiem carycy Katarzyny i Czar-
toryskich. Hetman dumnie odpowia-
da, że przez Wolę jechać nie będzie, że 
najprostszą drogą uda się do Piaseczna.

Karol Radziwiłł „Panie Kochanku” 
radzi uderzyć w Moskali. Ledwo go po-

wstrzymali! Mokronow-
ski udaje się do obozu 
Kajzerlinga i prosi o 
wycofanie żołnierzy z 
drogi do Piaseczna. Wie-
czorem około osiem-
nastej ciągnie hetman 
wojsko magnackie No-
wym Światem. Branicki 
jedzie dumnie koń w 
koń z Radziwiłłem. Do-
jeżdżają do drogi do Pia-
seczna, tu niestety stoi 
Nikołaj Repnin, dowo-
dzący całym wojskiem, 
obok niego oficerowie 
różnej broni, między 
innym podkomorzy 
Poniatowski i dwaj jego 
bracia. Wojsko nie salu-
tuje, tylko Repnin od-
daje honory wojskowe 
hetmanowi Branickie-
mu. Tylko jemu! Wieje 

grozą, w oddali między Ujazdowem 
a Belwederem widać jazdę rosyjską. 
Z hetmanem jadą wojewodowie kra-
kowski, wileński, kijowski, kasztelan 
czerski, Pac, stolnik Moszczyński. Nocą 
staje tabor hetmański w Piasecznie. Wo-
jewoda kijowski udaje się o milę dalej 
do Jeziorny. Inni senatorowie ulokowali 
się w okolicznych wsiach we dworach. 
Następnego dnia obrady w Piasecznie. 
Myśl jest taka, aby zorganizować kon-
federację przeciwko Czartoryskim i ich 
moskiewskim mocodawcom. Nawet w 
tak dramatycznej sytuacji magnaci nie 
są w stanie dojść do zgody.

Bliskość Warszawy sprzyja odbie-
raniu szybkich informacji ze stolicy, a te 
są niepokojące. Moskale chcą porwać 
hetmana. Niepokoi też nieobecność 
wojewody kijowskiego, który na radę 
nie przybył.

10 maja pod wieczór do Piaseczna 
przybywają delegaci z sejmu (Mosz-
czyński i Morski) i oświadczają, że jeśli 
Branicki nie wróci do sejmu, będzie miał 
odebraną buławę hetmańską. Hetman 
Branicki oświadcza, że do upadłego bę-

dzie bronił ojczyzny przed zdrajcami, a 
do Warszawy na sejm nie przybędzie. 
11 maja Radziwiłł ze swoim oddzia-
łem odjeżdża na Litwę. Do Piaseczna 
przyjeżdża hrabia Mercy d’Argenson, 
przedstawiciel dworu wiedeńskiego i 
francuskiego. Wieści są zatrważające 
– hetman ma być aresztowany przez 
Moskali, caryca Katarzyna II wspiera 
kandydaturę Stanisława Augusta Ponia-
towskiego na władcę Polski. Zakochany 
w Katarzynie młody Poniatowski (32 
lata) jest całkowicie jej podporządkowa-
ny. Familia/obóz Czartoryskich, finan-
sowana przez carycę akceptuje wojska 
rosyjskie w Warszawie. Hetman Jan 
Klemens Branicki wyjeżdża z Piasecz-
na, obrady przenoszą się na południe 
kraju. 25 listopada 1764 roku następuje 
koronacja Stanisława Augusta Ponia-
towskiego na króla Polski.

Jan Klemens Branicki to ciekawa 
postać historyczna, kontrowersyjna, 
magnat całą gębą. W swoim luksuso-
wym pałacu w Białymstoku ponoć po-
siadał stół na 200 osób, środkiem stołu 

płynęła rzeka z łódeczkami pełnymi 
słodyczy. Dlaczego wybrał Piaseczno 
dla swojej misji? Jest wiele przyczyn, 
pierwsza to ta, że pałac i okolice sprzy-
jały ulokowaniu arystokratów i wojska. 
Pałac wybudowany z przeznaczeniem 
na dwór myśliwski posiadał dużą liczbę 
pomieszczeń, obszerną sień, komnaty 
dla króla i małżonki (gabinet, garde-
robę, sypialnię), dodatkowe pomiesz-
czenia mieszkalne dla Henryka Brühla 
i jego małżonki, salę reprezentacyjną, 
jadalnię, pomieszczenia dla gości i za-
plecze kuchenne. W kordegardach po-
mieszczenia dla gości. Nieopodal, dziś 
w miejscu, gdzie stoi budynek liceum 
przy ul. Chyliczkowskiej, były stajnie 

dla koni. Walter Hentschel, architekt i 
historyk z Drezna, w latach 50. i 60. XX 
wieku koresponduje z Janem Glinką z 
Białegostoku, archiwistą zajmującym 
się dziejami posiadłości Jana Klemen-
sa Branickiego. Obaj ustalają, że grunta 
pod pałac w Piasecznie Henryk Brühl 
kupił od Jana Klemensa Branickiego. 
No i jest zagadka, bo podany jest rok 

zakupu 1745, a wiemy z lustracji, że 
Aleksander Sułkowski zaczął budowę 
pałacu kilka lat wcześniej. Na razie wia-
domo tyle, że Sułkowski stracił łaskę 
króla w 1738, że Jan Klemens Branicki 
miał ziemię w Piasecznie, że Henryk 
Brühl, jeden z najpotężniejszych grafów 
osiemnastowiecznej Europy, bywał w 
pałacu w Piasecznie z królem Augustem 
III na polowaniach. Co więcej?! W Pia-
secznie rozegrały się ważne wydarzenia 
z czasów sejmu 1764 roku.

Stojąc przed piaseczyńskim Staro-
stwem Powiatowym, można sobie wy-
obrazić Branickiego i Radziwiłła jak na 
czele 4 tys. szlachty i wojska ciągną ulicą 
Królewskie Lipy i jakby się tak dobrze 
wsłuchać, to można usłyszeć ich śpiew 
i rżenie koni.

 Małgorzata Szturomska
Tłumaczenie tekstów z języka nie-

mieckiego Jacek Mrówczyński.

Pałac – opowieść o wydarzeniach 
w Piasecznie w XVIII wieku – cz. 2

„Nigdy z królami nie będziem w aliansach 
Nigdy przed mocą nie ugniemy szyi” 

Juliusz Słowacki

napisz do autorki
m.szturomska@przegladpiaseczynski.pl

Nocą staje tabor 
hetmański w Piasecznie. 

Wojewoda kijowski 
udaje się o milę dalej  

do Jeziorny

W trzy tygodnie  
po śmierci króla umiera 

w wieku 63 lat Brühl, 
jego śmierć kończy 

ponad 60. letnią epokę 
Sasów w PolsceRozmieszczenie pomieszczeń w pałacu saskim w Piasecznie

Pałac Stanisławów; zespół pałacowy 
podmiejskiej rezydencji, której  
właścicielem był król Stanisław 
August Poniatowski. Znajduje się 
na końcu obecnej ul. Timiriaziewa 
w Grodnie. Ten pałac i piaseczyński 
często się porównuje jako podobne

Henryk Brühl

Jan Klemens Branicki  
hetman koronny

Postument z figurą św. Franciszka 
trzymającego małego Jezusa, figura 
z pałacu w Piasecznie
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Dawno temu pewien Jaś uczył się 
w szkole powszechnej, chociaż 
określenie „uczyć się” w tym 

przypadku jest pewnym nadużyciem. 
Bo Jaś nie był aniołkiem. To Jaś miał 
najlepszą procę w okolicy i potrafił 
z niej trafić z celnością Robin Hooda 
każdego biednego ptaszka, który nie-
opatrznie pojawił się w zasięgu jego 
wzroku. Łobuz lubił zabijać, ale że dziel-
ny był, to wziął się pewnego dnia za 
większe zwierzątka. Jego koledzy z nie-
kłamaną fascynacją w oczach patrzyli, 
jak Jaś z dzielną miną na swym obliczu 
skręcił kark małemu kotkowi. Koledzy 
mieli mieszane uczucia, ale Jasiek kate-
gorycznie zakazał im rozpowiadać, kto 
tego czynu dokonał. I tak to się zaczęło. 
Jaś lubił się bujać na gałęziach drzew 
dotąd, aż gałąź się złamała. Efektem 
działań Jasia były połamane wszystkie 
drzewa w okolicy szkoły i domostwa. 
Któregoś dnia, na przerwie szkolnej, 
Jasio pobił kolegę. Któryś z nauczycieli 
zainteresował się tym incydentem, bo 

ofiara napaści nieopatrznie poskar-
żyła się wykładowcy. Jaś nie tylko się 
nie przyznał, nie tylko wskazał innego 
winnego, lecz także jeszcze powołał 
na świadków kolegów, którzy dzielnie 
zeznawali, stojąc przed nauczycielem 
w swych pięknych mundurkach i wska-
zywali na chłopca, którego wskazał Ja-
sio jako na tego, co źle się zachował. 
Chłopiec został relegowany ze szkoły, 
a Jaś wraz ze swoją kompanią nadal 
cieszył się niczym niezmąconą wolnoś-
cią i poniekąd... pewnym szacunkiem 
wśród swoich kolegów. Koledzy nigdy 
nie mogli zeznawać inaczej, niż przy-
kazał im Jaś, bo po pierwsze bali się 
silnego przywódcy, a po drugie... co by 
tu dużo mówić – nie stając w obronie 
słabszych, również uczestniczyli w tych 
ekscesach, więc byli mniej więcej tak 
samo winni jak prowodyr. 

Jaś, choć nie był zbyt rozgarniętym 
chłopcem, to szybko zauważył zależ-
ność jego postępowania i tego, jakie 
korzyści może mu to przynieść. Podob-
nie zachowywał się w szkole średniej, 
potem na studiach, a nawet chwalił 
się (nie miał przecież powodu do stra-
chu), że pracę magisterską napisał mu 
kolega, gdy on sam raczył się napojami 
wyskokowymi w akademiku. Był nawet 

z tego dumny i wszem i wobec opowia-
dał, co sądzi o durniu, który za niego 
wykonał tę pracę. Ba, w końcu do-
chrapał się stopnia doktora, a potem 
doktora habilitowanego, by w końcu 
sięgnąć po tytuł profesora. I wszędzie, 
gdzie pojawił się Jasio, zawsze znalazł 
się jakiś patałach, na którego można 
było zwalić swoją niekompetencję. Za-
wsze otoczony kolegami, którzy pomo-
gą wybrnąć z najgorszej opresji. A on 
się odwdzięczał albo groził. W końcu 
Jaś został ministrem i w środowisku 
kolegów partyjnych jest szanowany. 
Posiadł bowiem umiejętność bycia z 
zawodu... ministrem (wielokrotnym). I 
ma się dobrze, wybudował dom wielki 
jak stodoła, nadal zabija zwierzęta (le-
galnie, wystarczy zapłacić) i kosi kasę, 
o jakiej zwykły zjadacz pajdki chleba 
może tylko pomarzyć. To my sami 
tworzymy i godzimy się na istnienie 
armii Jasiów. No cóż – na zdrowie. I 
zaznaczam – wszelkie podobieństwa 
do prawdziwych postaci i zdarzeń są 
przypadkowe.

Ryszard Pako Fajer

\\\ fAJERWERKI

napisz do autora
r.fajer@przegladpiaseczynski.pl

Jaś

\\\ PIASECZNO

O filmach, teatrze i rodzinie 
opowiadała piaseczyńskiej 
publiczności niepowtarzalna 
Krystyna Janda.

W ejściówki na sobotnie spotka-
nie w Domu Kultury rozeszły 

się błyskawicznie. Nic dziwnego, wszak 
gościem była „kobieta orkiestra” – ak-
torka filmowa i teatralna, reżyserka, 
prozaiczka i felietonistka, dyrektor arty-
styczny Teatru „Polonia” w Warszawie, 
czyli Krystyna Janda. 

– To miało być kameralne spotkanie 
– nie kryła zdziwienia tłumem na wi-
downi gwiazda wieczoru. Krystyna Jan-
da przybyła do Piaseczna na spotkanie 
autorskie promujące książkę-wywiad, 
której autorką jest mieszkająca w Zale-
siu Dolnym zaprzyjaźniona z aktorką, 
Katarzyna Montgomery. „Pani zyskuje 
przy bliższym poznaniu” to barwna 
opowieść o życiu prywatnym i zawo-
dowym legendarnej już aktorki, o której 
ostatnio głośno między innymi dzięki 
zaangażowaniu politycznemu.

Większość osób, zwłaszcza starsze-
go pokolenia, kojarzy Krystynę Jandę 
przede wszystkim jako legendarną Ag-
nieszkę z „Człowieka z żelaza” Andrzeja 
Wajdy i Antoninę Dziwisz  z „Przesłu- 
chania” Ryszarda Bugajskiego. Role w 
kinie jawnie opozycyjnym do totalitar-
nej władzy komunistycznej na wiele 
lat określiły emploi Krystyny Jandy. 
Jak sama wspominała podczas piase-
czyńskiego wieczoru, dopiero po kilku 
latach Wajda „pozwolił” jej zagrać coś 
„lżejszego”. Jej życiem przez wiele ostat-
nich lat stał się teatr. Zwłaszcza odkąd 
jako pierwsza w Polsce zdecydowała się 
otworzyć teatr prywatny. Tak powstał 
„Teatr Polonia”, któremu dziś aktorka 
poświęca najwięcej swojej uwagi. Jest 
w nim dyrektorem artystycznym, re-
żyserem, aktorką. Jest też autorką kilku 
prozatorskich książek, systematycznie 
prowadzi bloga, który ostatnio ustę-
puje miejsca głównie profilowi na Fa-
cebooku, gdzie Janda dzieli się swoimi 
przemyśleniami i przeżyciami z licznym 
gronem miłośników jej talentu, również 
pisarskiego. 

W czasie spotkania aktorka opowia-
dała o swojej pracy i życiu odpowiada-
jąc, na pytania publiczności. Nie zabra-
kło wspomnień dotyczących spektakli, 
odniesień do obecnych realiów politycz-
nych i problemów, z jakimi mierzy się 
kultura w Polsce. Ujawniła też kulisy 
kręcenia wyjątkowego w jej karierze 
filmu, czyli „Tataraku” Andrzeja Waj-
dy, który połączył Iwaszkiewiczowską 
prozę z opowieścią aktorki o bolesnym 
rozstawaniu się z umierającym na raka 
mężem. Z właściwym sobie urokiem 
opowiadała historie związane z różny-
mi rolami teatralnymi. Niezwykle ciepło 
opowiedziała też o roli, jaką odgrywała 
i wciąż odgrywa  w jej życiu mama. A 
po trwającej ponad godzinę rozmowie 
z publicznością z zaangażowaniem 
podpisywała niezwykle liczne egzem-
plarze książki, którą można było nabyć 
również podczas zorganizowanego w 
ramach II Piaseczyńskiego Miasta Ko-
biet spotkania.

Piaseczyńskie Miasto Kobiet to im-
preza, której pomysłodawcą jest dyrek-
tor Biblioteki Publicznej Miasta i Gminy 
Piaseczno, Łukasz Krzysztof Załęski. 
Koncepcja organizacji tych spotkań 
jest taka, aby zapraszać do biblioteki w 
Piasecznie wyjątkowe kobiety – autorki 
książek, aktorki, kobiety znane i lubia-
ne, ale podziwiane często wyłącznie na 
ekranach. 

– Pierwsza edycja Piaseczyńskiego 
Miasta Kobiet odbyła się w 2016 roku 
i gwiazdą była Urszula Dudziak, nato-
miast w tym roku gościliśmy Krystynę 
Jandę. Poprzeczka zostawiona została 
wysoko i już pojawiają się pytania, ko-
go będziemy gościć za rok – przyznaje 
Sylwia Chojnacka-Tuzimek z Biblioteki 
Publicznej Miasta i Gminy Piaseczno.

Podczas wydarzenia zaprezento-
wały się również stowarzyszenia i or-
ganizacje działające na terenie Gminy 
Piaseczno – Uniwersytet Trzeciego 
Wieku, Fundacja żyj Aktywnie po 50-
tce, Stowarzyszenie Kobiet Ziemi Piase-
czyńskiej, Stowarzyszenie Polka Potrafi.
pl, Klub Kobiet Kreatywnych, Związek 
Emerytów i Rencistów w Piasecznie, 
Klub Seniora Chojnów i Koło Gospodyń 
Wiejskich w Złotokłosie.

agnieszka Deja

„Pani zyskuje 
przy bliższym poznaniu”
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FELIETON/SPOłECZEńSTWO

\\\ MSZCZONÓW

Zapowiadana od lat budowa 
parku wodnego w końcu rusza. 

P ark of Poland, wcześniej nazywany 
WaterWorld, to inwestycja, którą 

zapowiadano od 2013 roku. W planach 
inwestora opisywana jest jako pierwszy 
park rozrywki na dużą skalę w Polsce 
i w Europie Środkowo-Wschodniej. 
Park zlokalizowany będzie w okolicach 
Mszczonowa, zaledwie 60 km od stolicy, 
pomiędzy autostradą A2 i drogą ekspre-
sową S8. Aquapark zajmować będzie 
około 20 ha. Park of Poland ma wzo-
rować się na największym w Europie 
krytym basenie z otwieranym dachem.

Global City Holdings, spółka zaj-
mująca się budową parku, na swojej 
stronie internetowej pisze, że jej celem 
jest „zapewnienie rozrywki milionom 
gości z Polski oraz innych krajów Eu-
ropy Środkowo-Wschodniej i Europy 
Zachodniej, w parku oferującym atrak-

cje znane z innych parków na świecie, 
od tych dostarczających najbardziej 
ekstremalnych wrażeń do klasycznych 
atrakcji. W Park of Poland stworzone 
będą atrakcje turystyczne dla klientów 
w każdym wieku, a część z nich będzie 

działała przez cały rok”. Park of Poland 
zapewniać ma, oprócz basenu w stylu 
wyspy tropikalnej, także strefę zdrowia 
z centrum odnowy biologicznej oraz 
spa i kompleks zjeżdżalni dla gości w 
różnym wieku. Prawdopodobnie in-
westycja zostanie podzielona na dwie 
części – aquapark oraz część hotelowo-
-tematyczną. 

Global City Holdings, spółka budują-
ca Park of Poland, zapowiedziała, że pra-
ce budowlane rozpoczną się 5 kwietnia. 
Wtedy również ma zostać zaprezento-
wany gotowy projekt obiektu. Obecnie 
trwają prace nad nowym logo oraz na-
zwą. Według szacunków cała inwestycja 
kosztować ma około 150-180 mln euro. 
Spółka zapowiedziała, że park wodny 
zostanie ukończony w ciągu dwóch lat. 
Kolejne sześć do ośmiu lat będziemy 
czekać na dokończenie innych inwesty-
cji związanych z tym obiektem. 

Czy są szanse na to, że w 2019 ro-
ku spędzimy Wielkanoc w tropikach w 

Mszczonowie? Jeśli budowa ponownie 
się nie opóźni, jest całkiem możliwe, że 
zamiast makowcem niektórzy z nas bę-
dą raczyć się drinkiem z palemką.

Redakcja

Plan na tropiki

Projekt robi wrażenie

Spotkanie autorskie z Krystyną Jandą

Tak ma się prezentować kompleks
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Wnętrza pełne ciepła

W stylu amerykańskim

Skandynawskie trendy w designie wnętrz są coraz popularniejsze. Polacy pokochali jasne, świetliste 
aranżacje, w których królują biel, szarości i pastelowe odcienie.

Jeśli jesteście miłośnikami nowojorskiego stylu życia albo jesteście 
zachwyceni architekturą tego miasta, to już dziś możecie poczuć 
amerykański styl bez wychodzenia z domu. 

P rojektanci zwracają uwagę, że w 
czasach, w których żyjemy obecnie, 

ze wszystkich stron atakowani jesteśmy 
bodźcami, kolorami, neonami, dlatego 
w domu decydujemy się na stonowane 
barwy, wybieramy raczej jasne odcie-
nie. Wzornictwo inspirowane motywa-
mi zaczerpniętymi z natury, stonowana 
kolorystyka i ponadczasowe symbole 
kojarzone z pozytywnymi uczuciami 
we wnętrzu to antidotum na chaos na 
zewnątrz.

– Specjaliści od aranżacji wnętrz 
forsują biel i jasne odcienie szarości z 
prostej przyczyny – taka gama kolory-
styczna optycznie powiększa wnętrze, 
sprawia, że wydaje się bardziej prze-

strzenne i przestronne. Jasne barwy 
zastosowane w całym mieszkaniu jako 
baza dają efekt harmonijnej i spójnej 
całości, którą w razie potrzeby można 
swobodnie rozwinąć i wzbogacić o no-
we kolory, nie ryzykując męczącej oka 

pstrokacizny. Ponadto, co znów istotne 
w zabieganej rzeczywistości, o wiele 
łatwiej zaprowadzić we wnętrzu ład, 
gdy gama kolorystyczna naturalnie mu 
sprzyja – mówi ekspert.

Miks szarości z bielą jest nie tylko 
kojący, lecz także przytulny.

– Tekstylia do sypialni utrzymane w 
jasnej tonacji pozwolą wypocząć w peł-
nym tego słowa znaczeniu, zapewniając 
wygodny sen i miłą dla oka, przyjazną 
przestrzeń po przebudzeniu. Warto 
zwrócić też uwagę na inspiracje ze świa-
ta natury. Zima i bardzo wczesna wios-
na to nie czas, gdy ze spaceru możemy 
wrócić z naręczem świeżych, polnych 
kwiatów, ale na szczęście istnieje ich 
piękny substytut. Starannie wykonane 
rośliny ze sztucznych tworzyw mogą 
z powodzeniem wypełnić zimową lu-
kę w dostawie świeżych roślin – radzi 
ekspert.

Wśród modnych dodatków w 
mieszkaniach od kilku sezonów królują 
hasła i napisy umieszczane w ramkach 
bądź malowane na ścianach. Ramki ze 
zdjęciami to zresztą nieprzemijająco 
modny dodatek, który nie tylko będzie 
nam przypominać mile spędzone chwi-
le, lecz także ociepli i ożywi wnętrze do-
mu czy mieszkania. 

Ukochany dom, do którego chcemy 
wracać, w którym budujemy własne 
życie, stanowi dla nas jedną z najcen-
niejszych wartości. Twórzmy go zatem 
w taki sposób, by czuć się w nim jak 
najlepiej – nie zapominając, że mamy w 
nim wypoczywać i czuć się bezpiecznie, 
ciepło i przytulnie.

P o sukcesach filmów przedstawiają-
cych Manhattan lub pracę na Wall 

Street pewnie wielu z nas zamarzyło 
o tym, żeby chociaż na chwilę poczuć 
amerykański klimat i znaleźć się w 
środku tego wielkiego świata. Jeśli po-
dróż nie jest osiągalna, zawsze można 
zrobić coś, aby chociaż częściowo speł-
nić swoje marzenie. Dobrym począt-
kiem będzie urządzenie mieszkania w 
taki sposób, aby poczuć się rodowitym 
Amerykaninem. 

Na początku można pomyśleć o 
różnego rodzaju dekoracjach. Od kil-
ku lat bardzo modne są fotografie na 
ścianach. Coraz częściej są one druko-
wane na płótnie w formie kwadratów i 
łączą się w mozaikę obrazów. Klasyczną 
kompozycją jest mix 4 grafik, jednak nie 
można mówić o umownym standardzie, 
ponieważ ciągle się on zmienia. Jest to 

idealne roz-
wiązanie dla 
osób, które 
chcą poprzez 
jeden doda-
tek uatrak-
cyjnić swoje 
wnętrze lub pokazać całą gamę sym-
boli charakterystycznych dla Nowego 
Jorku. Jeśli nasza przestrzeń mieszkalna 
jest odrobinę większa można sobie po-
zwolić na coś bardziej ekskluzywnego. 
Połączenie obrazu z robiącymi w dal-
szym ciągu furorę taśmami ledowymi 
nie tylko wzbogaci nasze wnętrze, lecz 
także nada mu wyjątkowy klimat każ-
dego wieczoru. 

Po zabawie z przyjaciółmi lub cięż-
kim dniu pracy czas na relaks. Najle-
piej odpoczywać w wygodnym łóżku, 
aby odpowiednio się zregenerować. 
W ofertach sklepów z wyposażeniem 
wnętrz i nie tylko znajdziemy dodatki, 
które wprowadzą akcenty Nowego Jor-
ku także w sypialni. Pościele z bawełny 
renforce lub przytulne koce na zimne 
wieczory pozwolą na odpoczynek w 
amerykańskim stylu. 

Za pomocą kilku artykułów dekora-
cyjnych lub przedmiotów codziennego 
użytku każdy miłośnik amerykańskiego 
stylu może zamienić swoje mieszkanie 
w jedną z dzielnic Nowego Jorku. 
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Gruntowanie ma znaczenie

G runtowanie jest bardzo ważnym 
procesem przygotowania podłoża 

przed położeniem materiałów wykoń-
czeniowych. Zwiększa się wtedy jego 
przyczepność, dzięki czemu tapety, 
płytki ceramiczne, kleje, farby, tynki, ja-
strychy lub wylewki samopoziomujące 

lepiej się trzymają. Lepsza przyczep-
ność, mniejsza chłonność, większa wy-
dajność w przypadku farby nawierzch-
niowej oraz lepsze krycie starego koloru 
to tylko niektóre zalety gruntowania 
podłoża. Zabieg ten jest obecnie nie 
tylko zalecany, ale postrzegany wręcz 
jako standard.

\\\   Czy jednak wykonanie 
gruntowania jest zawsze 
niezbędne? 

– Zadaniem preparatów gruntu-
jących jest wyrównanie chłonności, 
ujednolicenie powierzchni, wzmoc-
nienie oraz poprawienie przyczepno-
ści. Ważną rolą tego typu podkładów 
jest także tworzenie wodoodpornej 
bariery, co ma znaczenie szczególnie 
w pomieszczeniach o podwyższonej 
wilgotności powietrza. Częstym i kosz-
townym błędem popełnianym podczas 
prac wykończeniowych jest zła ocena 
powierzchni i brak jej zagruntowania, 
w sytuacji w której byłoby ono wskaza-
ne. Na gruntowaniu nie warto oszczę-
dzać szczególnie, że jest to najtańsza 

czynność  w całym procesie przygoto-
wania surowych podłoży do nakładania 
kolejnych warstw wykończeniowych. 
Co więcej, niezastosowanie gruntów w 
wielu przypadkach przynosi oszczęd-
ności tylko pozorne, ponieważ w przy-
szłości może skutkować odspajaniem 
się zastosowanych materiałów, a na-
kłady finansowe związane z naprawą 
mogą niekiedy przewyższyć pierwot-
nie poniesione koszty remontu – mówi 
ekspert. – Gruntowanie jest niezbędne 
przy każdym rodzaju podłoża. Takiego 
zabiegu wymagają zawsze ściany no- 
we, bez względu na rodzaj tynku czy  
materiału wykończeniowego. Nato-
miast, jeśli ściany były już wcześniej 
malowane farbami lateksowymi lub 
akrylowymi, a ich struktura wygląda 
jednolicie, może okazać się, że ma-
lowanie gruntem nie jest konieczne, 
a nawet niewskazane. A to dlatego, że 
powierzchnia ścian może się „zeszklić” 
i utrudnić np. nałożenie pierwszej war-
stwy farby i zmniejszyć jej siłę krycia,  
w żaden sposób nie poprawiając para-
metrów podłoża. 

\\\   Jak sprawdzić,  
czy wykonanie warstwy 
podkładowej jest konieczne?

 Ekspert poleca prosty test – wy-
starczy potrzeć ścianę suchą dłonią. Jeśli 
pozostanie czysta, zabieg można pomi-
nąć, natomiast jeśli zaobserwujemy na 
niej biały osad, będzie to oznaczało, że 
struktura ściany nie jest wystarczająco 
związana i należy zaciągnąć ją gruntem.

Wybierając odpowiedni preparat, 
warto zwrócić uwagę na to, z jakiego 

materiału wykonane są nasze ściany.  
Do zwartych, gładkich, mało nasiąkli-
wych powierzchni betonowych zale- 
cany jest grunt zwiększający przyczep-
ność. Podłoża porowate, silnie chłon-
ne, np. beton komórkowy czy cegła, 
najlepiej będzie pomalować emul- 
sją wyrównującą chłonność, popra-
wiającą przyczepność i elastyczność 
podłoża. Chłonność podłoża można ła- 
two sprawdzić, przecierając je mokrą 
gąbką.

ŹR
ÓD

ŁO
: B

AU
M

IT

ŹR
ÓD

ŁO
: B

AU
M

IT

Kiedy wymagane jest gruntowanie podłoża, a kiedy można je pominąć?

R E K L A M A
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\\\ PIaSECZnO
30.03 i 1.04 godz. 9.00 – Festiwal Małych Form Teatralnych EFFKA,  
Dom Kultury, ul. Kościuszki 49, wstęp wolny
1.04 godz. 11.00 – Warsztaty Sztuczki ze Sztuką – Pisanki i Fabergé,  
Muzeum Regionalne, pl. Piłsudskiego 10, bilety w cenie 10 zł,  
obowiązują zapisy
2.04 godz. 12.00 – Festiwal Przystanek. Komiks, Przystanek Kultura,  
pl. Piłsudskiego 9, wstęp wolny
4.04 godz. 10.00 i 11.00 – Księżniczka Muzalinda – Zaklinacz deszczu  
(instrumenty perkusyjne), Dom Kultury, ul. Kościuszki 49, bilety w cenie 8 zł
4.04 godz. 18.00 – youthCulture2– wieczorek muzyczny z Młodzieżową  
Radą Gminy, Dom Kultury, ul. Kościuszki 49, wstęp wolny
wystawy:
„Mazowieckie Klejnoty – ptaki” – Krzysztof Merski – wystawa fotografii,  
Klub Kultury w Zalesiu Górnym, ul. Białej Brzozy 3, wystawę można oglądać  
do 30 kwietnia
 „Wokół pałacu i dworu” – wystawa fotografii, Muzeum Regionalne,  
pl. Piłsudskiego 10, wystawę można oglądać do 29 kwietnia
,,Pusty obszar’’ – Daniel Chmielewski, Przystanek Kultura – Galeria Przestanek, 
pl. Piłsudskiego 10, wystawę można oglądać do 7 maja
„Fotografia” – Joanna Rogala, Przystanek Kultura – Galeria Fryderyk,  
pl. Piłsudskiego 10, wystawę można oglądać do 30 kwietnia 

www.kulturalni.pl

\\\ GóRa KaLwaRIa
1.04 godz. 18.30 – Pokaz filmu „życie animowane” 
Kino Uciecha, Góra Kalwaria, ul. ks. Sajny 14, bilety: 8 zł normalny, 5 zł ulgowy
2.04 godz. 15.00 – Teatralna niedziela
Ośrodek Kultury w Górze Kalwarii, ul. Białka 9, bilety: 10 zł
2.04 godz. 18.00 – Słynny niebieski prochowiec. Piosenki Leonarda Cohena
Ośrodek Kultury w Górze Kalwarii, ul. Białka 9, bilety: 20 zł normalny, 15 zł ulgowy
wystawy:
24.03-20.04 – Magdalena Głodek. Grafika i malarstwo
Ośrodek Kultury w Górze Kalwarii, ul. Białka 9 

www.kulturagk.pl

\\\ KOnSTanCIn-JEZIORna
29.03 godz. 10.00 – 40. Konkurs recytatorski  
Warszawska Syrenka, KDK, ul. Mostowa 15
30.03 godz. 19.00 – Klub Podróżnika – Namibia, Botswana
KDK, ul. Mostowa 15, wstęp wolny
1.04 godz. 15.00 – Warsztaty wielkanocne
KDK, ul. Mostowa 15, wstęp wolny
1.04 godz. 17.00 – Wernisaż wystawy Mirosława Maszlanko
KDK, ul. Mostowa 15, wstęp wolny
2.04 godz. 15.00 – Odszedł do domu Ojca. Koncert pasyjny z okazji 12. rocznicy 
śmierci św. Jana Pawła II
Parafia św. Józefa Oblubieńca NMP w Mirkowie, ul. Jaworskiego 1, wstęp wolny
2.04 godz. 17.00 – Spotkanie autorskie – Barbara Krafftówna i Remigiusz Grzela
KDK, ul. Mostowa 15, wstęp wolny 

www.konstancinskidomkultury.pl

\\\ LESZnOwOLa
29.03 godz. 18.00 – Wykład w Klubie Seniora w Mysiadle pt. „Szczęście  
to Twój codzienny wybór”, filia GOK Lesznowola w Mysiadle, ul. Topolowa 2
29.03 godz. 18.30 – Wszystko o wiosennym detoksie i zdrowym  
odchudzaniu w oparciu o olejki eteryczne – Klubu Kobiet Panie Przodem.  
Filia GOK Lesznowola w Mysiadle, ul. Topolowa 2
30.03 godz. 18.30 – Spotkanie Klubu Filmowego: Kino w okresie 
postkomunistycznym – Wajda, Forman, Polański. Filia GOK Lesznowola  
w Janczewicach, ul. Jedności 99 a
01.04 godz. 11.00-14.00 –  Powitanie Wiosny w sołectwie Lesznowola.  
ZSP Lesznowola, ul. Szkolna (aula na II piętrze)
02.04 godz. 16.00 – Bajkowa Niedziela. Filia GOK Lesznowola w Mysiadle,  
ul. Topolowa 2

www.gok-lesznowola.pl

\\\ TaRCZYn
31.03 godz. 17.00 – wernisaż wystawy plastycznej  
śp. Zbigniewa Janiaka, GOK Tarczyn, ul. J. Stępkowskiego 17, wstęp wolny
31.03 godz. 18.00 – Eskorta, Kino za Rogiem, ul. J. Stępkowskiego 17
2.04 godz. 17.00 – Kiermasz Wielkanocny, GOK Tarczyn, ul. J. Stępkowskiego 
17, wstęp wolny

www.gok-tarczyn.pl

\\\   KA LEN DA RIUM KUL TU RAL NE\\\ PIASECZNO

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

\\\ MySIADŁO

\\\ EFFKA  

Przed nami 18 edycja Festiwalu Małych Form Teatralnych 
EFFKA. Tym razem 31 marca w aktorskich zmaganiach 
wezmą udział dzieci, a 1 kwietnia swoje umiejętności 
zaprezentuje młodzież. Zaczynamy punktualnie o 9.00. 
Zapraszamy do sali Domu Kultury, ul. Kościuszki 49. 

Celem festiwalu jest konfrontacja dorobku zespołów 
teatralnych oraz inspirowanie młodych ludzi do pracy nad 
małą formą sceniczną. Zapraszamy wszystkich, którzy prag-
ną pokazać swoje spektakle, chcą oglądać przedstawienia 
innych, zawrzeć nowe znajomości i przyjaźnie, uczyć się, 
zobaczyć, jak wiele różnorodności kryje się pod nazwą teatr. 
Bo teatr to ból duszy, ale i leczenie śmiechem, to zabawa 
formą i poszukiwania plastyczne, taniec, śpiew, rytuał i kto 
wie, co jeszcze?

Jak mówi Ewa Kłujszo – pomysłodawczyni Festiwalu – 
„Jest to doskonała okazja dla młodych ludzi do zetknięcia się 
z teatrem, podpatrzenia jak radzą sobie w teatrze rówieśnicy, 
nauczenia się nowych rzeczy (między innymi na warszta-
tach). Dla wolontariuszy zaś to możliwość nauki organizacji, 
zdobywanie nowych umiejętności, to ciężka, ale i radosna 
praca w bardzo przyjaznej atmosferze, w gronie znajomych 
(tych widywanych na co dzień i od święta)”.

W tym roku w jury Festiwalu zasiądą: Artur Pontek, 
Kasia Pawłowska, Marcin Masztalerz i Sławomir Holland. 
Wszystkie szczegóły dostępne na stronie www.kulturalni.pl. 
Więcej o Festiwalu www.facebook.com/FestiwalEFFKA

\\\ FESTiWAL PRZySTANEK: KOMiKS   

Zapraszamy na pierwszy Festiwal Komiksowy w Pia-
secznie, w takcie którego odbędą się targi wydawnictw, 
warsztaty komiksowe, wykłady oraz wernisaż wystawy 
Daniela Chmielewskiego „Pusty Obszar”. 

W niedzielę, 2 kwietnia, to właśnie opowieści graficzne 
staną się bohaterem Przystanku Kultura. Spotkanie z ko-
miksem rozpoczynamy o 12.00 warsztatami z Piotrem No-
wackim. Jest to ilustrator i twórca komików takich jak m.in. 
„Detektyw Miś Zbyś na tropie” (wyd. Kultura Gniewu), „Tim i 
Miki. W Krainie Psikusów” (wyd. PSK, Timof i cisi wspólnicy). 

Po warsztatach, o godz. 15.00, zapraszamy na wykłady 
o „Japońskich powieściach graficznych”, które poprowadzi 
Radosław Bolałka – polski badacz sztuki sekwencyjnej, wy-
dawca komiksowy z firmy Hanami od lat biorący udział w 
międzynarodowych konferencjach poświęconych komikso-
wi oraz stale współpracujący z Uniwersytetem Seika oraz 
Międzynarodowym Muzeum Komiksu w Kioto. Natomiast 
o 16.30 na pytanie „Czy możliwa jest autobiografia w ko-
miksie?” spróbuje odpowiedzieć Wojciech Szot – znawca i 
pasjonat komików prowadzący Wydawnictwo Komiksowe.

Przez cały czas trwania Festiwalu zapraszamy na tar-
gi wydawnictw. Od godziny 12.00 do 18.00 będzie można 
nabyć publikacje takich wydawnictw jak: Kultura Gniewu, 
Timof Comics, Wydawnictwo Komiksowe, Hanami, Waneko, 
Widnokrąg, Oaza Komiksu, Tadam. 

Wieczorem o godzinie 18.00 zapraszamy wszystkich 
zainteresowanych na wernisaż wystawy Daniela Chmie-
lewskiego „Pusty obszar”, który odbędzie się w Galerii Przy-
stanek. Wstęp na festiwal jest wolny. Szczegółowy program 
konwentu na stronie www.kulturalni.pl 

Sponsorami wydarzenia są sklep Twoje Pióro, Świat 
Artysty i firma Faber – Castell. Partnerem wydarzenia: Oaza 
Komiksu Piaseczno.  

\\\ DLA NAJMłODSZyCh   

Centrum Kultury w Piasecznie zaprasza dzieci w wieku 1,5-3 lata na zajęcia 
„Plastyka Malucha” oraz „Aktywny Maluch” w Przystanku Kultura. 

Propozycje zajęć dla najmłodszych ma także Strefa Kultury, gdzie zapraszamy 
dzieci w wieku 1,5-3 lata na zajęcia „Zmysłowisko” oraz dzieci 2,5-6 lat na zajęcia 
„Logorytmiki”. Strefa Kultury na ul. Jarząbka 20/85.

Więcej informacji pod nr tel. 798 248 859 (zajęcia w Przystanku Kultury) oraz 
tel. 505 856 669 (zajęcia w Strefie Kultury), zapisy www.strefazajec.pl.
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\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

KS Konstancin zdobył swój 
pierwszy komplet punktów  
w rundzie wiosennej.

W sobotę na stadionie w Oborach 
pojawiło się wielu fanów piłki 

nożnej, żeby obejrzeć spotkanie dwóch 
lokalnych, czwartoligowych rywali. Go-
spodarze KS Konstancin podejmowali 
Spartę Jazgarzew. Ostatecznie górą byli 
ci pierwsi.

W pierwszej połowie widać było 
przewagę gości. Defensywę KS-u kil-
kukrotnie poważnie nastraszył Konrad 
Rudnicki, aczkolwiek tym razem bar-
dzo dobrze prezentował się bramkarz 
Konstancina Cezary Osuch. W ekipie 
„Spartan” po 20 minutach nastąpiła 
przymusowa zmiana, ponieważ świet-
nie broniący Przemysław Ryczko w jed-
nej z akcji doznał urazu głowy i nie mógł 
kontynuować gry. Pod koniec pierwszej 
części spotkania Sparta powinna objąć 
prowadzenie, a zawodnicy KS-u spra-
wiali wrażenie nieco zagubionych.

– Nie chce się wam?! – krzyczał na 
swoich kolegów rozzłoszczony Marcin 
Oleksiak.

Jego słowa poskutkowały, ponieważ 
w drugiej odsłonie meczu podopieczni 
trenera Tomasza Citkowicza zdobyli 
dwie bramki i sięgnęli po swój pierwszy 
komplet punktów w tej rundzie. Auto-
rami trafień byli Damian Szulc i Marcin 
Majewski.

KS Konstancin plasuje się obecnie 
na 16 miejscu w ligowej tabeli, a Sparta 
Jazgarzew zajmuje 9 lokatę. Na 11 pozy-
cji jest drużyna MKS-u Piaseczno, który 
w niedzielę pokonał na wyjeździe Proch 
Pionki za sprawą trafienia Daniela Dy-
lewskiego z rzutu karnego.

Tekst i zdjęcia RL

\\\ PIASECZNO

W turnieju wzięło udział 
łącznie 36 drużyn z całej Polski.

W ostatni weekend odbył się II 
Ogólnopolski i Międzynarodo-

wy Turniej Piłki Ręcznej Dziewcząt i 
Chłopców Piaseczno Cup 2017. Zawody 
rozgrywano na czterech halach sporto-
wych w Piasecznie: w Gimnazjum nr 
2 im. Jana Pawła II, Szkole Podstawo-
wej nr 1, Szkole Podstawowej nr 5 im. 
Krzysztofa Kamila Baczyńskiego oraz 
w hali w Gminnego Ośrodka Sportu i 
Rekreacji. Od piątku do niedzieli na boi-
skach rywalizowało łącznie 36 zespo-
łów (550 uczestników), a wśród nich 
między innymi: Kadra Województwa 
Lubelskiego, AZS AWF Warszawa, ukra-
iński Łuck, Vive Tauron Kielce, Wisła 
Płock oraz gospodarze turnieju, czyli KS 

Victoria Piaseczno. Ogółem rozegrano 
108 spotkań, w których padło 3 491 
bramek.

W kategorii młodziczek zwyciężyły 
zawodniczki klubu GTPR Vistal Gdynia. 
Wśród młodzików najlepsi okazali się 
szczypiorniści zespołu SPR Wybrzeże 
Gdańsk, a rywalizację juniorów młod-
szych wygrali gracze Vive Tauron Kielce. 
Victoria Piaseczno zajęła kolejno: ósme, 
ósme oraz siódme miejsce.

RL

\\\ PIASECZNO

Gosirki kolejny raz nie zdołały 
wpisać się na listę strzelców  
i zanotowały wysoką porażkę  
z Sosnowcem.

M arzec z pewnością nie należy do 
najbardziej udanych w wykona- 

niu zawodniczek dziewiątej drużyny 

piłkarskiej Ekstraligi kobiet. W sobot- 
nim spotkaniu z ekipą Czarnych Sosno-
wiec faworytem były piłkarki zespołu 
gości, które plasują się w górnych rejo-
nach ligowej tabeli, choć w ich pierw-
szej jedenastce zabrakło między innymi  
kapitan Joanny Operskalskiej czy ma-
jącej duży wpływ na defensywę Pa-
trici Fischerovej. Mimo kilku absencji 
rywalki z Sosnowca nie dały żadnych 
szans podopiecznym trenera Mariusza 
Malarza.

Pierwsza połowa meczu była dosyć 
chaotyczna. Brakowało przede wszyst-
kim utrzymania piłki i dokładnego roze-

grania. W 29 minucie spotkania Czarne 
wyszły na prowadzenie po golu Petry 
Zdechovanovej, która wyszła na pozy-
cję i pewnie pokonała Edytę Kanclerz. 
Ta sama zawodniczka 6 minut po roz-
poczęciu drugiej odsłony zanotowała 
swoje kolejne trafienie, a później asysto-
wała przy bramce Stanislavy Liskovej. 
Zawodniczek z Piaseczna nie stać było 
tego dnia nawet na gola honorowego i 
spotkanie zakończyło się wynikiem 0:3.

To już trzecia porażka Gosirek z 
rzędu. Poprzednio zostały one pokona-
ne na wyjeździe przez Górnik Łęczna 
(0:4) oraz AZS PWSZ Wałbrzych (0:2). 
Niepokoi fakt, iż we wszystkich trzech 
spotkaniach nie udało się ani razu trafić 
do siatki rywalek, a zespół może „po-
chwalić się” zaledwie 16 bramkami w 
17 meczach. Szansą na przerwanie złej 
passy będzie starcie ze znajdującym się 
na miejscu spadkowym AZS-em Biała 
Podlaska.

Na koniec chcielibyśmy serdecznie 
pogratulować jednej z zawodniczek Go-
sirek, Monice Kędzierskiej, która została 
powołana przez selekcjonera Reprezen-
tacji Polski U-19 Marcina Kasprowicza 
na towarzyski dwumecz z Macedonią. 
Mecze kadry odbędą się 6 i 8 kwietnia 
w Macedonii.

Tekst i zdjęcia RL

\\\ PIASECZNO

E-sportowy turniej  
dostarczył nie mniej emocji niż  
spotkanie reprezentacji Polski  
z Czarnogórą.

D nia 25 marca w Bibliotece Publicz- 
nej w Piasecznie odbyły się pierw-

sze Mistrzostwa Piaseczna w Piłkę 
Nożną FIFA 17. Organizatorem turnie-
ju była Biblioteka Publiczna Miasta i 
Gminy Piaseczno. Zawody przyciągnęły 
wielu uczestników – zarówno tych naj-
młodszych, jak i tych nieco starszych, a 
uczestnikom kibicowały również matki 
i ojcowie graczy, którzy równie mocno 
przeżywali całe rozgrywki. Stawką tur-
nieju są nagrody w postaci gier planszo-
wych oraz tytuł mistrzowski.

– Chcieliśmy bardziej rozpromować 
między innymi takie zajęcia, żeby dzie-
ci mogły się spotkać, pograć i rozwijać 
wspólne pasje. Pragnęliśmy też zachęcić 
do korzystania z biblioteki poprzez to, 
że biblioteka ma się kojarzyć nie tylko z 
książkami, ale również innymi akcjami, 
które są w niej organizowane – powie-
dział nam Przemysław Kowalski z Bi-

blioteki Publicznej w Piasecznie, który 
nie ukrywał, iż turniej ma charakter e-
-sportowy. – Zamierzaliśmy zobaczyć, 
jak na terenie piaseczyńskim zostałoby 
odebrane takie troszeczkę e-sportowe 
współzawodnictwo, które jest teraz bar-
dzo popularne. Frekwencja przerosła 
nasze oczekiwania.

Zgłosiło się łącznie 26 zawodników, 
którzy w fazie grupowej (faza pucha-
rowa zostanie rozegrana 8 kwietnia) 
walczyli o tytuł mistrza Piaseczna. W 
przerwach na grę mogli oni posilić się 
czymś smacznym i odpocząć od konsoli, 
przechodząc na gry planszowe.

– Musieliśmy zamknąć wcześniej 
listy, gdyż na chwilę obecną dyspo-
nujemy tylko jednym zestawem kon- 
soli PlayStation 4 plus Fifa 17. Gdyby  
nie to, to byśmy mogli nadal prowa- 
dzić zapisy i wiemy, że ze względu na bar-
dzo duże zainteresowanie uczestników 
byłoby około 50 – dodał Przemysław  
Kowalski.

Zgodnie z regulaminem turnieju 
uczestnicy rozgrywali mecze między 
sobą w trybie „Szybki mecz”, a drużyny 
zostały im przydzielone w wyniku lo-
sowania. Można było trafić zarówno na 

gigantów europejskiego futbolu, czyli 
Barcelonę, Arsenal oraz Manchester 
United, jak i mniej znane kluby typu 
meksykański Tigres czy Anderlecht 
Bruksela.

– Kluby zostały wybrane na takiej 
zasadzie, żeby uniknąć dysproporcji 
w ich statystykach w grze. To kluby, 
które w grze są oznaczone od czterech 
gwiazdek do pięciu. Z racji tego, iż są 
też drużyny polskie, wybraliśmy je, cho-
ciaż mają troszeczkę mniej gwiazdek, 
ale staraliśmy się, żeby były na równym 
poziomie i żeby w rozgrywkach decydo-
wały umiejętności zawodników – poin-
formował nas organizator.

Połowa meczu trwała 4 minuty, 
a poziom trudności został ustawiony 
na legendarny. Przed rozpoczęciem 
spotkania zawodnicy ustawiali sobie 
wyjściową jedenastkę. W przypadku 
remisu dochodziło do dogrywki, a jeśli 
ta nie wyłoniła zwycięzcy, to zebrani 
emocjonowali się serią rzutów kar-
nych. Za wygraną przypadały 2 punk-
ty, za walkower zaś 1 punkt. Można go 
było dostać za niesportową grę, czyli 
np. celowe wyłączenie konsoli, grę na 
czas poprzez zbyt długie podawanie 
w obronie na własnej połowie w celu 
utrzymania korzystnego wyniku oraz 
oczywiste pozwolenie przeciwnikowi 
wygrania meczu.

Emocji nie było końca i każdy mecz 
obfitował w niezwykle ciekawe akcje. 
Już niedługo odbędzie się druga część 
turnieju. A co będzie później?

– Teraz widząc zainteresowanie 
uczestników, chcemy zorganizować ko-
lejne turnieje, między innymi planujemy 
turniej Need For Speed [wyścigi samo-
chodowe – przyp. red.], ale też oczywi-
ście turnieje FIFA będą organizowane w 
przyszłości, może już nie 17, tylko FIFA 
18 – usłyszeliśmy.                 Rafał Lipski

Przełamanie

Święto piłki ręcznej

Bez gola

Jedyny taki mundial

W Oborach piłkarze zaprezentowali 
kawałek dobrego futbolu

Ostatecznie trzy punkty zgarnął Konstancin

W spotkaniu z Sosnowcem górą były zawodniczki ekipy gości

Drużyna Wybrzeża Gdańsk

Młodzi gracze rozgrywali mecze z zapartym tchem
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Na jaką pomoc może liczyć 
osoba, która zgłasza się  
do Powiatowego Urzędu Pracy?

J ak pisaliśmy w poprzednim dodatku, 
PUP pomaga osobom bezrobotnym 

w znalezieniu odpowiedniego zatrud-
nienia. Przypomnijmy, że nie jest już 
konieczna wycieczka do Powiatowego 
Urzędu Pracy w celu zarejestrowania 
się. Od 27 maja 2013 roku istnieje bo-
wiem możliwość dokonania rejestracji 
za pośrednictwem formularza elek-
tronicznego. Jak możemy przeczytać 
na stronie internetowej Powiatowego 
Urzędu Pracy w Piasecznie:

– Wypełniając formularz elektro-
niczny, niezbędne będzie podanie wy-
maganych danych i zeskanowanie od-
powiednich dokumentów. Rejestracja 
jest dostępna wyłącznie dla posiadaczy 
bezpiecznego podpisu elektronicznego 
weryfikowanego certyfikatem, podpi-
su potwierdzonego profilem zaufanym 
elektronicznej platformy usług admi-
nistracji publicznej albo podpisu oso-

bistego weryfikowanego certyfikatem 
podpisu osobistego.

Szczegółowe informacje dostępne 
są na stronie piaseczyńskiego PUP.

Rejestracja i profil
Po rejestracji urzędnik ustala profil 

pomocy dla każdej osoby indywidual-
nie, uwzględniając m.in. jej gotowość 
do wejścia lub powrotu na rynek pracy, 
lecz także biorąc pod uwagę inne czyn-
niki, które mogłyby utrudniać podjęcie 
konkretnej pracy (np. wykształcenie, 

doświadczenie, umiejętności, ale rów-
nież wiek, płeć, dyspozycyjność). 

Po ustaleniu profilu pomocy odpo-
wiadającego osobie poszukującej pracy 
urząd informuje bezrobotnego, jakimi 
formami pomocy może zostać objęty w 
ramach konkretnego profilu. Mogą to 
być np. szkolenia, finansowanie kosztów 
egzaminów, środki na podjęcie działal-
ności, działania aktywizacyjne bądź po-
radnictwo zawodowe. Wszystko zależy 
od profilu pomocy.

Urata statusu
Jeśli osoba zarejestrowana w urzę-

dzie zostanie skierowana na rozmowę 
z pracodawcą i zostanie zatrudniona, 
musi poinformować o tym urzędnika. 
Z dniem podpisania umowy utracony 
zostanie status bezrobotnego. Warto 
pamiętać, że także w innych sytuacjach 
możliwa jest utrata tego statusu. Zali-
cza się do nich m.in. odmówienie bez 
podania uzasadnionej przyczyny przy-
jęcia propozycji pracy oraz niestawienie 
się w PUP w wyznaczonym terminie i 
niepoinformowanie o przyczynach w 
okresie do 7 dni.

Jakie masz prawa?
Po zarejestrowaniu się w urzędzie 

osoba bezrobotna nie zostaje pozosta-
wiona sama sobie. Jeśli spełnia określo-
ne w ustawie o promocji zatrudnienia i 
instytucjach rynku pracy warunki otrzy-
muje ona zasiłek dla bezrobotnych, do-
datek aktywizacyjny, stypendium, może 
też nieodpłatnie korzystać z usług ta-
kich jak pośrednictwo pracy na terenie 
kraju i za granicą, poradnictwo zawo-
dowe oraz szkolenia oraz ubiegać się o 
udział w szkoleniach finansowanych ze 
środków Funduszu Pracy. Możliwe jest 
też korzystanie z innych form wsparcia, 

takich jak: staż, bony, przygotowanie za-
wodowe dorosłych, jednorazowe środki 
lub pożyczka na rozpoczęcie własnej 
działalności gospodarczej, prace spo-
łecznie użyteczne. Należy jednak pamię-
tać, że te i inne formy wspierania osób 

bezrobotnych realizowane są zgodnie 
z ustalonym wcześniej indywidualnym 
profilem pomocy. 

Redakcja 
na podstawie PUP Piaseczno

ABC bezrobotnego

O g ł O s z e n I e

O g ł O s z e n I e
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DAM PRACĘ 

Babik Transport - do biura w Górze 
Kalwarii, zatrudnimy spedytora trans-
portu międzynarodowego. Wyma-
gana znajomość języka angielskiego. 
Zainteresowanych prosimy o kontakt  
tel 600 065 813

zatrudnię do serwisu urządzeń stIHl 
na stanowisko ostrzenie pił łańcucho-
wych, mechanika. tel. 22 737 01 76, 
avena_piaseczno@wp.pl

Hotel borowina zatrudni pokojową. 
Prosimy o kontakt: 509-454-284,  
rekrutacja@hotelborowina.pl,  
Konstancin-Jeziorna 

Pracuj jako Opiekun Seniorów w Niem- 
czech. Nie znasz języka? Organizuje-
my kursy od podstaw bez opłat. Po 
6 tyg. nauki praca gwarantowana.  
Tel. 501 356 229 PROMEDICA24

Supermarket Piotr i Paweł  
w Konstancinie poszukuje osoby  
do sprzątania.(obywatele Ukrainy  
z kartą Polaka) tel- 887 563 429 

Przyjmę do pracy kobiety  
i mężczyzn- sprzątanie klatek  
schodowych na terenie Piaseczna.  
tel w godz. 10-14, 662 300 312

Pracownik ochrony na obiekt handlo-
wy w Piasecznie. Stawka 11-11,5zł 
netto. System dzienny. 605 627 980

Opiekunki, dom opieki,  
tel. 607 034 382 

Kucharkę z doświadczeniem do pracy 
w restauracji. Żabieniec k. Piaseczna. 
tel-725 547 737

Zatrudnię pracowników do rozbioru 
mięsa i sprzedawcę do sklepu mięs-
nego tel. 22 726 83 42

Zatrudnię ślusarzy, spawaczy  
ok. Prażmowa 601 242 808

Zatrudnię fryzjerkę, Góra Kalwaria 
tel: 601 791 362

Ochrona, do 55 lat, Konstancin 
509740966. 

Kasjer na Stacji Paliw w Tarczynie 
605276594

Emeryt, Szewc do naprawy obuwia 
889 829 837

Tynkarza płatne co tydzień 
519421542

zatrudnię magazyniera do sklepu 
spożywczego w ustanowie,  
tel. 602 601 676  

zatrudnię ekspedientki spożywczy 
„groszek” ustanów, bobrowiec,  
gołków, tel. 508 23 85 86 

Cukiernika i pomoc, tel. 608 079 659

Pracownik fizyczny - pomoc do par-
kieciarza, mile widziane prawo jazdy  
kat. B, tel. 574 257 732 

Praca dla szwaczki Stefanowo  
698-430-781 

Doświadczonemu ogrodnikowi  
na etat a także młodym,  
tel. 500 268 463

Pracownik ds. Technicznych Poszuku-
jemy kandydata na stanowisko: Pra-
cownik ds Technicznych przy produkcji 
produktów hydroizolacyjnych; miej-
sce pracy Piaseczno. Wykształcenie  
średnie technik mechanik lub pokrew-
ne; m.bus@aqua-tech.com.pl tel:  
730-928-800

Pracownik Produkcyjny Poszukuje-
my Pracownika Produkcyjnego do 
produkcji w zakładzie w Piasecznie.  
Doświadczenie mile widziane. Kon-
takt: m.bus@aqua-tech.com.pl lub 
tel.730-928-800

Dam pracę. Mała gastronomia+sklepik 
(uczeń/student) Runów pod Piasecz-
nem 660693307”

Praca z dziećmi dla animatora (uczeń/
student) Runów pod Piasecznem  
zapisy@kowboje.com.pl

USŁUGI 

dachy, Naprawy dachów, rynien, 
kominów. Mycie dachów i elewacji. 
wynajem podnośnika koszowego  
z operatorem. 603308185.

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE,  
REMONTY od A do Z. 
 TADEUSZ BIAŁOGRODZKI.  
Tel-502 093 588, 22 756 57 63

Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana 
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00, 
603 310 223, 601 623 480 

AABRAXAS - tłumaczenia  
tel. 22 711 64 26 , 607 685 074

AUTOMATYKA, napędy do bram  
- przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż 
i serwis, tel. 790 331 339 

Naprawa telewizorów i monitorów 
502288514

Kopiowanie kaset video na DVD 
502288514

Usługi elektryczne, systemy  
alarmowe i systemy monitoringu  
tel: 513 424 401

Oczyszczanie działek, zakładanie 
trawników, ogrodnicze 519-874-891

Docieplenia budynków.  
Doświadczone ekipy. Konkurencyjne 
ceny. 602-482-572

Profesjonalna korekta lakieru  
samochodowego - POLERKA.  
Tel. 513 933 115

Glazurnictwo, układanie paneli,  
malowanie. Tel. 513 933 115

anteny tv/sat-montaż-serwis.  
Tel-502 129 161

Firma hydrauliczna, tel-696 488 784

Elektryk, tel-666 890 886

TYNKI AGREGATEM 533125444

Tynki tradycyjne, gipsowe  
604415352 

GEODETA tel. 516070915

studnie 601 231 836

Dachy, podbitka 692194998

Wycinka drzew 574 981 370

Hydrauliczne, gazowe, uprawnienia, 
tel. 501 299 360  

budowa domów, rozbudowy,  
tel. 508 529 008 

Krycie dachów, naprawy,  
tel. 511 928 895  

Docieplanie budynków szybko, tanio, 
solidnie, tel. 502 053 214 

Wylewki agregatem,  
tel. 668 327 588

Ocieplanie poddaszy pianą pur,  
tel. 668 327 588

Remonty - budowlane, ogrodzenia, 
tel. 513 137 581

Dachy - pokrycia, naprawy,  
tel. 502 473 605

Remonty, tel. 505 970 480

Hydrauliczne, tel. 660 130 799

Glazurnicze, tel. 660 130 799

Naprawa pralek, tel. 602 322 951

Docieplanie budynków, tanio,  
solidnie, tel. 507 768 230

Stiuki - www.artselekcja.pl,  
tel. 510 266 143

Sprzątanie domów, mieszkań, mycie 
okien, prasowanie tel. 729 442 915

usługi kaparkowe. przewóz piachu, 
żwiru i tłuczniu. tel. 605 825 237, 
603 357 962

KUPIĘ 

Kupię mieszkanie w Tarczynie  
tel 601 377 999

Antyczne meble, obrazy, srebra, 
platery, odznaczenia, szable, książki, 
pocztówki, tel. 504 017 418

SPRZEDAM 

Tuje żywopłotowe: szmaragd,  
kórnik, brabant, tanio. Gołków, 
501679121

Drewno opałowe i kominkowe,  
tel. 602 77 03 61

Drewno opałowe i kominkowe,  
tel. 791 394 791

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ 

KUPIĘ MIESZKANIE do REMONTU  
w STARYM BLOKU w PIASECZNIE  

lub ZAMIENIĘ za DZIAŁKĘ  
BUDOWLANĄ w ZŁOTOKŁOSIE  

(BEZPOŚREDNIO)  
793 04 12 84 po godz. 16 

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM

piękne domy 136m2  
działka 1600m2 pod piasecznem.  
zakochaj się www.ogrodynarni.pl 

Ostatnie! tel. 791130132 

Ostatni wolny segment 125m  
z garażem, ogródek. Wysoka jakość, 
promocyjna cena, Góra Kalwaria  
tel. 602 235 319 

sprzedam działkę budowlaną  
w centrum góry Kalwarii (776m)  
tel. 503 086 523

Sprzedam działki nad jeziorami  
od 900m2, 140km od Warszawy,  
linia brzegowa, media,  
www.cesardzialki.pl, tel. 605 099 422

BEZPOŚREDNIO SPRZEDAM NAROŻ-
NĄ DZIAŁKĘ 715 M KW W ZALESIU  
DOLNYM PRZY GŁÓWNEJ DRODZE  
TEL. 501 156 766

Działka budowlano - usługowa  
przy trasie 722, tel. 602 77 03 61

Działka budowlana 1000 m2  
Prażmów, tel. 602 77 03 61

NIERUCHOMOŚCI WyNAJEM 

lokal użytkowy 67m2 w centrum 
Piaseczna. tel-691 505 119

Mieszkanie 45m2 w Piasecznie.  
tel-691 505 119

Pomieszczenie na gabinet lub usługi, 
Góra Kalwaria, tel 500 018 720

Magazyny w Antoninowie ochrona 
całodobowa, tel. 604 470 270,  
604 470 370

Kawalerka Piaseczno tel 668 544 353

NAUKA 

Matematyka, egzaminator  
tel-602 690 229

ZDROWIE 

„DOBRE SMAKI” catering  
kaloryczny, Piaseczno i okolice,  

tel-606 224 489

Pijawki lekarskie, larwoterapia, 
Konstancin-Jeziorna, Piasta 21, 
602793303 www.hirudolek.com.pl

LECZENIE PIJAWKAMI,  
RUNÓW, UL. SOLIDARNOŚCI 49,  
tel-516 172 275

Protezy zębowe 450 zł,  
tel. 508 357 334

Usługi pielęgniarskie z dojazdem,  
tel. 516 980 906

GASTRONOMIA 

Mela Verde, Kuchnia włoska,  
ul. Sikorskiego 1a,  22 717 00 00

RÓŻNE 

Wróżbitka, 506030088 tanio

Odstąpimy termin wesela 9.09.2017 
r. w dużej sali w Zamku w Osieczku  
k. Grójca. Tel.: 502105779

TURySTyKA 

7 DNI Z WYŻW MAZURY LAS JEZIORO 
www.szczepankowo.pl tel 896211780

FINANSE

Księgowość, PIT, tel.601-814-071

OGłOSZENIA

\\\  OGŁOSZENIA DROBNE

Zamów ogłoszenie 

drObne 
ZA DROBNE

tel. 786 202 066
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Pikniki, rodzinne weekendy, zawody sPortowe  
– w 2017 roku nie będziecie się nudzić. Zachęcamy do udziału!

Zapraszamy firmy i przedsiębiorców do wspierania nas w nowych, ciekawych inicjatywach – szczegóły pod nr tel. 501 091 480.

NAJBLIŻSZA IMPREZA:

KOLEJNE WYDARZENIA:


